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Президентке елімізде сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қи-
мыл бойынша қабылданып жатқан шаралар туралы Сыбайлас 
жем қорлыққа қарсы қызметтің есебі берілді.

Мемлекет басшысына ведомствоның жұмысында сыбайлас 
жем қорлықтың алғышарттарын жоюға баса назар аударылғаны 
баян далды.

Асхат Жұмағалидың айтуынша, сыбайлас жемқорлық тәуе-
келдеріне сырттан талдау жүргізу кезінде жерді б(лу және Алма-
ты ның қала құрылысын дамыту ісін жоспарлау барысында жиі 
қай таланатын заңбұзушылықтарға жол берілгені анықталды.

Сонымен қатар кездесуде Мемлекет басшысына білім беру 
са ла сындағы бюджеттік (тінімдерді әзірлеу тетіктерінің жетіл-
дірілмегеніне, қызметкерлерді бір орталықтан есепке алудың 
болмауына және қаржы жымқыруға әкеп соқтырған бухгалтерлік 
жүйе лердің қазынашылықтағы деректер базасымен біріктірілуіне 
бай ланысты тәуекелдер анықталғаны ж(нінде ақпарат берілді.

Президент бұл саладағы сыбайлас жемқорлық фактілерінің 
ал дын алу маңызды екенін және процестерді цифрландыру қа-
жет тігін ерекше атап (тті.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа биылғы 6 айда 130 нысанға талдау 
және мониторинг жүргізілгені, жемқорлықты жоюға қатысты 
1 000-нан астам ұсыныс енгізілгені туралы мәлімет берілді.

Кәсіпкерлікті дамытуға кедергі келтіретін әкімшілік тос-
қауылдарды жою үшін «Бизнеске жол» жобасын жүзеге асыру ісі 
жалғасады. Бұл бастама қолға алынған сәттен бері 21 мың бизнес 
субъектісіне к(мек к(рсетілді, 400-ден астам түйткілді кейс ше-
шімін тапты.

Бұдан б(лек, Асхат Жұмағали Қасым-Жомарт Тоқаевқа сы-
байлас жемқорлыққа қатысты бірқатар заңбұзушылықтың, 
соның ішінде олигополия (кілдері жасаған заңсыз әрекеттердің 
жолын кесу, сондай-ақ келтірілген шығындарды (теу және актив-
терді қайтару шаралары туралы баяндады.

Жыл басынан бері елімізде 1000-ға жуық сыбайлас жемқор-
лық қа қатысты қылмыс тіркелді, 700-ден астам адам әшкереленді, 
оның 98-і – түрлі деңгейдегі басшылар.

Сотқа дейінгі аяқталған тергеу амалдарының нәтижесі 
бойынша 232,6 миллиард теңге (телді.

Жалпы, 1,5 жылда бюджетке және квазимемлекеттік сектор 
субъектілеріне шамамен 860 миллиард теңге к(лемінде мүліктік 
активтер мен ақшалай қаражат қайтарылды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев сыбайлас жемқор-
лық қа қарсы жүйелі жұмыстарды жалғастыруды, әсіресе әлеумет-
тік маңызы бар салаларға баса мән беруді тапсырды. Сондай-ақ 
ал дын алу шараларының аса маңызды екенін айтты.
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ЖЕМҚОРЛЫҚҚА ҚАРСЫ ЖҰМЫСТЫ 
ЖАЛҒАСТЫРУДЫ ТАПСЫРДЫ

ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев �з бек стан 
Президенті Шавкат Мирзиёевпен те ле фон ар�ылы с�й-
лесті.

Президент Шавкат Мирзиёевті туған күнімен құттық тап, оған 
бақ-береке және жауапты мемлекеттік қызметіне табыс тіледі.

Мемлекет басшысы ?збекстан Президентінің екі ел ара сын дағы 
ғасырлар бойы жалғасып келе жатқан достық, тату к(ршілік жә не 
к(пжақты ынтымақтастықты нығайтуға елеулі үлес қос қа нын атап 
(тті.

@ңгімелесу барысында Қазақстан мен ?збекстанның стра те-
гиялық серіктестігі мен одақтастығын одан әрі нығайту перс пек-
тивалары талқыланды.

Сонымен қатар тараптар халықаралық және (ңірлік күн тәр-
тібіндегі (зекті мәселелер ж(нінде пікір алмасып, алдағы кез десу лер 
кестесін қарастырды.

ДАЛА ӨРТІ ӨРШІП ТҰР

АУЫЗДЫҚСЫЗ АЛПАУЫТТЫ 
КІМ ҚҰРЫҚТАЙДЫ?

ШЕТЕЛДІК ӨНДІРУШІЛЕРДІ 
«АСЫРАП» ОТЫР
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БЕУ-БЕУ, 
«ГАУҺАРТАС»...

БЕТ

8

ЖҮЙЕДЕГІ ШИКІЛІК 
ҚОЛДЫ БАЙЛАЙДЫ

Биыл#ы 5 сәуірде Мемлекет басшысы «аза�стан Республикасыны' кейбір за'на-
малы� актілеріне жер �атынастары саласында#ы к�рсетілетін мемлекеттік �ызметтерді 
цифрландыру мәселелері бойынша �згерістер мен толы�тырулар енгізу туралы» За'#а 
�ол �ойды. Онда жер және �/�ы�ты� кадастрлар базасын біріктіру жолымен жер ресур-
стары мен жылжымайтын м0лікті' біры'#ай базасын цифрландыру және �алыптастыру 
бойынша т0зетулер �абылдан#ан болатын.

Барлық ұялы оператор өз тариф терінің бағасын күрт көтерді. Бұл ха лықтың жаппай нараз-
ылығын тудырды. Алды сотқа жүгініп те жатыр. Бірақ сала алпауыттарына қарсы мемлекеттің 
қылар қайраны жоқ болып шықты. Сондықтан антимонополиялық орган ұлттық заңнамаға түзе-
ту енгізуге ниетті: байланыс операторларының тарифте рін мемлекет бекітуі тиіс. Цифрлық даму 
министрі отандық ұялы байланыс нарығының басым бөлігін жаулап алған «Қазақтелекомды» 
бөлшектеуді ұсынды. Саланы ірі өзгерістер мен соны бетбұрыстар күтіп тұрғанға ұқсайды. 

Атырау облысы негізінен Ресейдің жақын аймақтарынан әкелінетін 
азық-түліктің 70 пайызға жуығын им порт тайды. Осылайша, аймақ 
шетел дік фермерлерді «асырап» отыр. 

Биыл#ы жаз шаруа 0шін �иын 
болып т/р. Жауын-шашын аз 
бол  #анынан ш�п к�терілмей, 
шал #ыны' тісіне ілінбей жатса, 
бір жа#ынан тілсіз жау жа#адан 
алу да. Б/л кез – дала �рті �ршитін 
уа �ыт. ара#анды облысы Шет ау-
даныны' 0ш ауылды� округінде, 
атап айт�анда, Талды, А�шо�ы, 
А�су-Аюлыда 21 шілдеде т�тенше 
жа# дай жарияланды. 

ҚОРҚЫНЫШ 
ҚҰШАҒЫНДАҒЫ АУЫЛ

БЕТ

7

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агенттігінің төраға-
сы Асхат Жұмағалиды қабылдады.

Ұялы байланыс секторы «қоғамдық және әлеу-
меттік маңызды» саналады. Себебі, қазіргі ақ-
парат тық технологиялар заманында адам дардың 
тұр мыс-тіршілігі ұялы байланысқа толығымен 
тәуел ді. Онсыз заманауи қоғамның әл-ауқаты 
шыңырауға бір-ақ құлайды.

Сонымен бірге халқы ауқатты, құзырлы ор ган-
дары қауқарлы, озық, дамыған, капи талистік ел-
дердегідей, «бағаны нарық белгіле сін» деген қа ғи-

да біздің елге жарамайды. Біріншіден, рес пуб лика 
тұрғындары (те кедей. Ұлттық статистика бюро-
сы жүргізген зерттеу к(рсеткендей, Қазақстанда 
та бысы күнк(ріс шегінен де т(мен, яғни тақыр 
кедей адамдар дың саны 1 миллион 34 мыңнан 
асты. Бұлар дың тапқан-таянғаны 46 671 теңгеден 
де аз. 

(Жалғасы 4-бетте)

Бұл (згерістер жер телімдерін беру тәр-
тібін жеңілдетіп, құжаттарды қарау және 
бекіту мерзімін қысқартады. Ал азамат-
тардың бос жер телімдері туралы ашық 
ақпаратқа, бас жоспарларға, елді мекендерді 
егжей-тегжейлі жоспарлау жобаларына, 
ин женерлік желілер сызбаларына, инф ра-
құрылымды қарауға қолжетімділігін арт-
тырады. 1 шілдеден бастап республиканың 
88 қаласында елді мекендер шегіндегі жер 
телімдері жаңа, оңайлатылған тәртіп 
бойын ша, яғни жер комиссиясынсыз бе-
рілуі тиіс. Демек, құжаттарды қарау және 
ке лісу ұзақтығы қысқартылады деген с(з. 
Алайда тұрғындар мен кәсіпкерлер, шаруа-
шылық иелері үшін тиімді тәсілді дер ке-
зінде қолданысқа енгізуге министрлік 
дайын болмай шықты. Бұл туралы Пар ла-
мент Мәжілісінің депутаты Болатбек Наж-
мет динұлы дабыл қақты.

(Жалғасы 4-бетте)
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Арнайы ба	дарламаларды олдану 
арылы �БТ тапсыр	ан талапкерлер мен 
ПББ тапсыр	ан педагогтерді� компью тер-
леріне ашытан осылып, олар	а тесттен 
жо 	ары нәтиже алу	а к#мектескен к$дік-
тілер %сталды. Б%л туралы �лтты ауіп сіз-
дік комитетіні� баспас#з ызметі мәлім 
етті. 

Ұлттық қауіпсіздік комитетінің Қызылорда 
және Шығыс Қазақстан облыстары бойынша 
департаменттері прокуратура органдарымен �зара 
іс-қимыл жасай отырып, �ңірлерде Ұлттық бірың-
ғай тестілеуді (ҰБТ) және педагогтердің білімін 
ба ға лауды жүргізуге жауапты ұйымның жеке қыз-
меткерлерінің тестілеу процесіне заңсыз араласу 
әрекетін тыйды.

Серверлік жабдыққа және басқа да ақпараттық 
ресурстарға қолжетімділіктерін пайдаланып, кү-

діктілер арнайы бағдарламаларды қолдану арқылы 
талапкерлер мен педагогтердің компьютерлеріне 
қашықтан қосылып, ақшалай сыйақы үшін оларға 
тесттен жоғары нәтижелер алуға жәрдем к�рсеткен.

/зара іс-қимыл нәтижесінде үш негізгі күдікті 
ұсталды. Тінту барысында қашықтан қосылуды 
қамтамасыз ететін техникалық құрылғылар мен 
бағдарламалар, ақшалай қаражат және �зге де 
заттай дәлелдемелер тәркіленді.

Қазақстан Республикасы Қылмыстық кодек-
сінің 207 («Ақпараттық жүйенің немесе телекомму-
ни кациялар желісінің жұмысын бұзу») және 
210-баптары («Зиян келтіретін компьютерлік бағ-
дар ламалар мен бағдарламалық �німдерді жасау, 
пайдалану немесе тарату») бойынша сотқа дейінгі 
тергеп-тексеру басталды.

Айта кетсек, былтыр Ұлттық қауіпсіздік ко ми-
теті осыған ұқсас қылмыстар жасағаны үшін 
6 адам ды қылмыстық жауапкершілікке тартқан 
болатын.

ҰБТ-да ҚАШЫҚТАН 
КӨМЕКТЕСКЕН

Анасын аяусыз тепкілеп, 
денсаулы	ына ауыр зиян 
келтірген амолалы 4 
жыл 	а бас бостанды	ынан 
айырылды.

Ақмола облыстық сотының 
баспас�з қызметі мәліметінше, 
К�кшетау қалалық сотында «ана-
сының денсаулығына ауыр зиян 
келтірді» деген айыппен жұмыс 
істемейтін, бұрын сотты лығы бар 
ер адамға қатысты қыс қартылған 
тәртіппен (Қыл мыс тық кодекс-
тің 106-бабының 1-б�лігі бойын-
ша) қылмыстық іс қаралды.

Сотта белгілі болғандай, 66 
жастағы әйел үйінде құлап, жам-
бас сүйегі сынған. Оны �зінің 
ұлы мас күйінде ұрып-соққан. 
Мас болып үйіне келген ол ауы-
рыңқырап жатқан анасынан 
тұруды талап етіп, оған айқай-
лаған. Т�сектен еденге итеріп, 
кеудесінен және ішінен тепкен. 
Мұнан соң ұйықтап қалған ұлы 
бірнеше сағаттан кейін оянып, 
анасының ыңырсығанын естіп, 
жедел жәрдем шақырған.

«Зардап шегуші жамбас сүйе-
гінің жабық сынуы диагнозымен 
ауруханаға жатқызылды, кеуде 

жарақаты, алты қабырғаның 
сын уы, кеуде гематомасы, жам-
бас сүйегінің сынуы, іштің жара-
қаты, к�кбауырдың жарылуы, іш 
қуысында қанның жиналуы 
анық  талды. Сотта ер адам кінә сін 
мойындап, �кінді. Жәбір ленуші 
анасы оны кешірді, ұлына еш-
қандай талап қоймады, оны бас 
бостандығынан айыр мауды �ті-
ніп сұрады», – деді ведомство.

Жаза тағайындауда сот сот-
талушының қылмыстық жауап-
тылығы мен жазасын жеңіл дете-
тін мән-жайларды – әрекетіне 
�кін  генін, сондай-ақ ауырла та-
тын мән-жайларды – мас күйін-
де қылмыс жасағанын ескерді.

«Сот үкімімен ер адамға 4 
жыл ға бас бостандығынан айыру 
жазасы тағайындалды және 575 
398 теңге сомасында (жәбір-
ленушіні емдеуге шығындар) 
материалдық залал �ндірілді. 
Сонымен қатар бас бостанды-
ғынан айыруды �теу орны 
бойын ша алкоголизмнен емдеу 
бойынша медициналық сипат-
тағы мәжбүрлеу шаралары таға-
йын далды. Бас бостандығынан 
айыру жазасы ер адамға іс-әре-
кеттің қоғамдық қауіптілігінің 
жоғарылауына байланысты таға-
йындалады», – деп толықтырды 
ведомство.

«Жаз басталысымен халық арасында профилак-
тикалық түсіндіру жұмыстарын жүргіземіз. Тұрғын-
дарға рұқсат етілген жерлерде ғана шомылу керектігі 
ескертіледі. Мамыр айынан бастап күнмен қатар су 
да жылиды. Сәйкесінше, түрлі инфекциялар к�бейе 
түсіп, жұқпалы аурулардың артуына алып келеді. 
Dсіресе, ондай инфекциялар ашық су қоймалары 
мен субұрқақтарда к�п. Рұқсат етілмеген жерде 
шомылу кезінде инфекция жұқтыру қаупі жоғары», 
– деді Сарқыт Бейсенова қалалық коммуникациялар 

қызметі алаңында �ткен баспас�з мәслихатында.
Маманның айтуынша, шомылу кезінде адамдар 

энтеровирустық инфекциядан басқа, ішек инфек-
циялары және А вирустық гепатитін жұқтыруы 
мүмкін.

«Шомылу маусымы басталғалы екі астаналық 
рұқсат етілмеген жерде суға түсіп, салдарынан 
серозды менингит жұқтырған. Былтыр осы кезеңде 
6 адамнан серозды менингит анықталды», – дейді 
елорданың бас санитары.

СУБҰРҚАҚТАРДА 
ИНФЕКЦИЯ КӨП

Елордада тыйым салын	ан жерде шомыл	ан екі азаматтан серозды менингит 
аныталды. Б%л туралы Астана аласыны� бас мемлекеттік санитарлы дәрігері Сарыт 
Бейсенова мәлім етті.

АНАСЫН ҰРЫП 
АБАҚТЫҒА ҚАМАЛДЫ

Елімізде жа�а авток#ліктерді� е� таны-
мал брендтерін отанды Chevrolet және 
Hyundai зауыттары шы	арады.

Finprom.kz порталының дерегінше, аталған 
маркалардың сатылымы жалпы к�лемнің 
жартысынан к�бін құрайды – сәйкесінше 17,6 мың 
және 17,4 мың. Қазақстанда құрастырылған 
брендтің сатылымы бойынша алғашқы үштікті Kia 
түйіндейді: бес айда бұл брендке тиесілі 9,9 мың 
жаңа к�лік сатылған.

Сондай-ақ биыл ең танымал брендтердің 
ондығына бірден 5 қытайлық к�лік кірді: Chery (3,4 
мың авток�лік), Haval (2,1 мың), Exeed (1,7 мың), 

Changan (1,6 мың) және Jac (1,5 мың). Сондай-ақ 
сатылымдардың басында Toyota (3,2 мың авток�лік) 
мен Lexus (1,4 мың) тұр.

Биыл мамырдың қорытындысы бойынша, 
қазақстандықтар арасында танымал авток�лік 
модельдері Chevrolet Cobalt (2,3 мың жаңа к�лік 
сатылды), Hyundai Tucson (1,1 мың) және Kia 
Sportage (1,1 мың) болды.

Tucson-нан басқа сұранысқа ие к�ліктердің 
ондығына Hyundai-дың тағы 4 моделі кіреді: 
Elantra, Sonata, Santa Fe және Bayon. Тағы бір Chev-
rolet моделі – Nexia мен Kia моделі K5 те – ең 
танымал к�ліктер қатарында. 

ҚАЗАҚСТАНДЫҚТАР 
ҚАНДАЙ КӨЛІККЕ ҚҰМАР?

Алматыда адам #ліміне 
әкеп соан жол апатына кі-
нә лі №98 автобус ж$ргізу-
шісіне атысты сот $кімі 
шы ты.

Алматы қаласы Алмалы ау-
дан  дық сотында Қылмыстық 
кодекcтің 345-бабының 3-б�лігі 
(«Абайсызда адам �ліміне әкеп 
соқ тырған жол қозғалысы ереже-
лерін бұзуы») бойынша А.-ға 
қатысты қылмыстық іс қаралды. 
Сот анықтағандай, 2022 жылы 8 
қараша күні сағат 14:00 шама-
сын да сотталушы А. Абылай хан 
к�шесінің бойымен оңтүстік ба-
ғытта №98 автобусты басқарып, 
Абылай хан және Т�ле би к�ше-
лері нің қиылысында жол қозға-
лысы ережесін елемей, бағдар-
шам ның тыйым салынған қызыл 
түсіне �тіп, Т�ле би к�шесімен 
келе жатқан №201 автобуспен 
соқ тығысқан болатын. Жол-к�-
лік оқиғасының салдарынан №98 
автобустың жолаушылары далаға 
ұшып кетті, жәбірленуші И. авто-
бус астында қалып, алған жара-
қатынан қайтыс болды. Ш. және 

К. есімді екі адам әртүрлі дене 
жара қатын алды.

Сот отырысында сотталушы 
кінәсін мойындаған жоқ, �зін 
ақтауды сұрады. Сот айыпталу-
шы ның 3 кішкентай баласы ба-
рын және кінәсін жеңілдететін 
жағдайларды ескеріп, оны 2,5 

жылға бас бостандығынан айыр-
ды. Сонымен қатар А. 5 жылға 
к� лік құралын басқару құқы ғы-
нан айырылды. Бұдан б�лек, Ш. 
және К.-ның пайдасына мораль-
дық шығын ретінде 2 млн теңге, 
Ш.-ның пайдасына 323 885 теңге 
материалдық шығын �ндірілді.

СОТ ҮКІМІ ШЫҚТЫ

Солт$стік /азастан облысында	ы хай-
уан аттар ба	ында аюды таматандырма 
бол	ан ер адамны� олын ампутациялау	а 
тура келді. Дәрігерлер азір оны� екінші 
олын аман алып алу $шін к$ресіп жатыр.

СҚО полиция департаменті баспас�з қызметінің 
мәліметінше, оқыс оқиға 30 маусым күні Қызылжар 
ауданы «Абакшино» демалыс аймағы аумағындағы 
хайуанаттар бағында болған. Аудандық полиция 
б�ліміне ер адамға аюдың шабуыл жасағаны туралы 
хабарлама түскен. Жедел жәрдем бригадасы зардап 
шегушіге медициналық к�мек к�рсетті, содан кейін 
ол ауруханаға жатқызылған.

«Жедел-тергеу тобының қызметкерлері 
оқиғаның мән-жайын анықтады. Зардап шеккен 
43 жастағы ер адам 6 маусымда осы демалыс 
аймағына сынақ мерзіміне жұмысқа қабылданған. 
Оның міндетіне аумақты жинау және жануарларды 
азықтандыру кірген. Аталған факт Қылмыстық 
кодекстің 156-бабының 2-б�лігі бойынша сотқа 
дейінгі тергеп-тексерулердің бірыңғай тізілімінде 
тіркелді» делінген баспас�з хабарламасында.

Қазір істің барлық мән-жайларын зерттеуге 
бағытталған тергеу әрекеттері жүргізіліп жатыр, 
олардың нәтижесі бойынша түпкілікті процестік 
шешім қабылданады.

АЮ ТАЛАҒАН АДАМ 
ҚОЛЫНАН АЙЫРЫЛДЫ
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ШЕТЕЛДІК ӨНДІРУШІЛЕРДІ 
«АСЫРАП» ОТЫР

Атырау облысы негізінен Ресейдің 
жақын аймақтарынан әкелінетін 
азық-түліктің 70 пайызға жуығын им-
порт тайды. Осылайша, аймақ шетел-
дік фермерлерді «асырап» отыр. 
Отан  дық азық-түлік өндірісін дамыту-
дың маңызы туралы «AMANAT» пар-
тиясы Атырау облыстық филиалы 
жа нындағы Экономика, кәсіпкерлік 
және аграрлық сектор мәселелері 
жөніндегі кеңестің отырысында 
егжей-тегжейлі айтылды. Сондықтан 
партия табиғаты қолайсыз өңірлерге 
субсидияны ұлғайтуды ұсынып 
отыр.

Партия Хатшысы Эльдар Жұма ға зиев-
тің айтуынша, еліміз бойынша ең үлкен 
та быс Атырау облысында деген с#з жиі 
ай тылады. Алайда табыс қанша к#п болса 
да, айналымы жоқ. Себебі қаражат импорт 
ар қылы елден «шығып кетіп жатыр». Сон-
дықтан Ауыл шаруашылығы министрлігі 
#ңір лерді субсидиялау тәсілдерін қайта 
қарауы тиіс.

«Ең #зекті мәселе субсидиялау саяса-
ты ның қаншалықты тиімділігіне қатысты 

бо лып отыр. Ауыл шаруашылығы ми-
нистр лігінің саясаты – барлық #ңір үшін 
бірдей ереже. Ал біз табиғаты және кли-
мат тық жағдайлары қолайсыз аймақтарға 
ерек ше к#зқарас қажет деп санаймыз. 
Қа зір Атырау облысындағы азық-түліктің 
70 пайызы импортталады. Олар негізінен 
Ре сейдің к#ршілес облыстарынан әкелі-
неді. Сонда біз ресейлік фермерді асырап 
жатырмыз ба? Қандай жағдай болса да, 
азық-түлік тауарларын #зіміз #ндіретіндей 
ету қажет», – деді Эльдар Жұмағазиев.

Сондай-ақ партия Хатшысы #ңірде 
отан дық #німмен қамтылу деңгейінің тым 
т# мендігін ескере отырып, Атырау облы-
сын да ауыл шаруашылығын, тамақ және 
ба лық #неркәсібін, машина жасауды да-
мы ту бағдарламасын әзірлеу қажеттілігі 
туын дағанын алға тартты. Бұл ретте, жер-
гілікті фермерлер жанар-жағармай баға-
сы ның жоғары болуы бизнесті дамытуға 
ке дергі келтіріп отырғанын айтты. Кәсіп-
кер Еркебұлан Кенжеғалиев жем #ндіру-
ші лерге дизель отынын жеңілдетілген 
ба ға мен б#лу туралы ұсынысын жеткізді. 
4з кезегінде с#з алған Атырау қалалық 
мәс лихатының депутаты Рафик Сәрсенов 

бүгінде тозу к#рсеткіші 76 пайызға жеткен 
ауыл шаруашылығы техникасы паркінің 
жай-күйіне назар аударды.

«Технологиялық жаңарту нормасы 6-8 
пайыз болғанда, былтыр ауыл шаруа шы-
лығы техникасын жаңартудың нақты іс 

жү зіндегі деңгейі 4,4 пайызды құрады. 
Соң ғы екі жылда техника құнының #суі 
бай   қалып отыр. Биыл лизингке деп к#з дел-
ген 170 млрд теңге саланың қажеттілігін 
#те мейді. Біз лизинг мерзімін жаңа тех ника 
үшін 15 жылға дейін (қазір 10 жыл), ал 
екінші техника үшін 10 жылға дейін (қа зір 
7 жыл) ұзартуды ұсынамыз», – деді ол.

Бұған жауап ретінде Ауыл шаруа шы-
лығы вице-министрі Аманғали Бердалин 
агро#неркәсіптік кешенді дамытудың 2030 
жылға дейінгі тұжырымдамасы аясында 
«Қаз АгроҚаржы» АҚ-на  жыл сайын 30 
млрд теңгеге дейін ұзақ мерзімді бюджеттік 
не сие б#лу жоспарланғанын хабарлады. 
Бұл ақша қазақстандық #ндірістің ауыл 
ша руашылығы техникасын сатып алуға 
жұмсалады.

Ал Индустрия және инфрақұрылымдық 
даму вице-министрі Азамат Бейісбеков 
отан дық машина жасауды қолдау үшін 
«Ма шина жасауды дамытудың 2028 жылға 
дейінгі кешенді жоспары» әзірленгенін 
айтты. Бұл құжатта отандық кәсіп орын-
дар ға «ДАМУ» КДҚ» АҚ арқылы машина 
жа сау саласындағы шағын және орта кә-
сіпкерлік субъектілеріне несие бойынша 
суб сидия мен кепілдік берілетіні к#р се-
тілген. Жер қойнауын пайдаланушылардың 
офтейк-келісімшарттар және ұзақ мерзімді 
шарттар, келісімшарттық сатып алу шарт-
тарын (офсеттік келісімдер) жасасуы 
бойын ша міндетті талаптарды қосуы к#з-
дел мек. 

Сондай-ақ жиын барысында партия-
лық тар балық шаруашылығы мәселелеріне 
де тоқталды. Кәсіпкер Саламат Омаров   
инвестициялық салымдар ке зінде шикі 
және #ңделмеген балықтарды экспорттауға 

тыйым салу туралы мәселеге тоқталды. 
Немесе шектеулер енгізуден ба лық 
шаруашылығы субъектісіне келетін 
шығынға #темақы үлесін 40-50%-ға дейін 
ұлғайту, сондай-ақ Жайық және Қиғаш 
#зендерінің түбін тереңдету жұмысын 
жүр гізуге бюджеттен қаражат қарастыру 
қа жет .

Экология және табиғи ресурстар ми-
нистрлігінің ақпараты бойынша биыл 
ұзын дығы 98,8 км болатын #зен түбін те-
рең дету жұмысын жүргізуге 3 млрд теңге 
қарас тырылған. Жыл басынан бері Жайық 
#зе нінде 5 км, Қиғаш #зенінде 8 км терең-
дету жұмысы атқарылды.

«4зендердің түбін тереңдету жұмысы 
жүйе лі түрде жүргізілуі тиіс. Mсіресе 
Жайық #зенінің сағасында, #йткені оның 
те реңдігі жеткіліксіз болғандықтан, бар-
лық балық аулау кемелері еркін жүре бер-
мейді. Атырау қаласында орналасатын 
жә не түбін тұрақты негізде тазартатын 
ар найы мекеме құру тиімдірек болар еді. 
Та ғы бір оң нәтиже Каспий теңізінен 
Жайық #зеніне уылдырық шашу үшін бе-
кіре және басқа да балық түрлерінің #туіне 
жағ дай жасаудың арқасында балық по пуля-
циясы к#бейетін болады», – деді Эль дар 
Жұмағазиев.

Шараны қорытындылай келе, партия 
Хат шысы Эльдар Жұмағазиев ауыл шаруа-
шылығы мәселелерін шешу шағын және 
орта бизнестің дамуына серпін беретінін 
атап #тті.

Отырыс қорытындысы бойынша 
Кеңес Үкімет пен мемлекеттік органдарға 
жол дайтын бірқатар ұсынысты қабылдады. 
Бизнес-қоғамдастық #кілдерінің салалық 
ми нистрліктермен және жергілікті ат қару-
шы органдармен осындай кездесулерін 
пар тия басқа #ңірлерде де жалғастыратын 
болады.

Айта кету керек, «AMANAT» сайлауал-
ды бағдарламасы аясында алдағы бес жыл-
да партия аграрлық саланы субсидиялау 
жүйесін жақсартуға, жем-ш#п #ндірісін 
да мытуға, сондай-ақ бүкіл #ндіріс тізбегі 
бойынша мал шаруашылығының қорда-
ланған мәселелерін шешуге ықпал етпек. 
Мәселен, бүгіннің #зінде ауыл халқының 
табысын арттыру үшін жеке қосалқы 
шаруа шылықтар кооперациясы арқылы 
«Ауыл аманаты» жобасы іске қосылды. 
Оған қатысушылар жеңілдетілген несие 
алып, #з кәсібін д#ңгелетіп жатыр. Биыл 
жобаны іске асыруға 100 млрд теңге б#лінді. 
Сондай-ақ 2027 жыл дың соңы на дейін 
А4К-те 500 млрд тең геден кем емес сомаға 
жүзден астам ин вестиция лық жобаны іске 
асыру жос парлануда.

ШЕШІЛМЕЙТІН ТҮЙІН ЖОҚ АРДАГЕРГЕ ҚҰРМЕТ – 
АЗАМАТТЫҚ ІС

«AМАNАТ» партиясыны� «Ардагерлерді арда�тайы�!» жобасы 
халы�ты� к��ілінен шы�ып, игілікті істерге м�рынды� болуда.

«Жобаның мәні мен маңызы екін ші 
дүниежүзілік соғыс ардагерлерінің, тыл 
ардагерлерінің және соларға теңес-
тірілген тұлғалардың қазіргі таңдағы 
ты ныс-тіршілігімен, хал-жағдайымен 
та    нысып, оларға қамқорлық таныту, 
іс-шаралар ұйымдастыруда ақылдасып-
кеңесуде жатыр. Ардагерлермен #ткі-
зілген әрбір іс-шараның артында үлкен 
та ғылым, тәрбие бар. Олардың ерлік-
те рін естіген жастардың қызығу шы лы-
ғы, елге деген, туған топыраққа деген 
сүйіс пеншілігі арта түсетінін байқап 
жүр міз», – дейді «АМАNАТ» партиясы 
Түр кістан облыстық филиалы Ат қа ру-
шы хатшысының орынбасары, облыс-
тық мәслихат депутаты Қалыйма Жан-
т#реева.

Жоба аясында Түркістан об лы сын-
да 26 сәуір мен 6 мамыр ара лы ғында 
ұйымдастырылған «Қарт та рым, аман-
сау жүрші!» онкүндік іс-ша ра сы кезінде 
жергілікті жерлердегі БПҰ-ның бел-
сен ділік танытуымен «Ар дагер денсау-
лы ғы», «Жақсылық жа сап жары-
сайық!», «Қамқор», «Ерлік еш қашан 
ұмы тылмайды» акциялары, жал пы 
саны 170 іс-шара #ткізілген. Нәти же-
сін де, 14 екінші дүниежүзілік со ғыс 
ар  дагеріне, 105 тыл еңбеккеріне, сон-
дай-ақ әртүрлі саладағы 513 арда гер ге 
азық-түлік таратылды. Сонымен қатар 
қарттарға медициналық к#мек к#р-
сетуге арналған «Ашық есік күні» түр-
лі ме кемелерде әртүрлі саладағы ар-

да  гер лермен кездесулер ұйымдас-
тырылды. 

– Облыста жобаны іске асыру он екі 
кесте арқылы жүзеге асырылуда. Со ның 
бірі ретінде «Жастар Рухы» жастар қа-
на тының жанынан құрылған еріктілер 
тобы іске асырып жатқан істерді атап 
#ту ге болады. Аудандарда құрылған 
ерік тілер тобының құрамы 10 партия 
мү шесінен кем емес. Олар #здерінің 
жос парына сәйкес, әрбір ардагерді 
тұр ғылықты мекенжайы бойынша бел-
гі леп, б#ліп алып, ұдайы хабар алып 
тұ ра ды, мерекелік концерттерге, кез-
десулерге, тіпті, дәрігердің тексеруіне 
тұрақ ты түрде алып баруға ықпал етіп 
отырады. Сондай-ақ ардагерлердің 
аулаларын тазалау, әктеу, к#галдандыру 
сияқты жұмыстарға қолғабыс етеді, – 
дейді Қ.Жант#реева.

Облыстық мәслихат депутаты #з 
с# зінде партиялық жоба жұмыстары 
жал ғасатынын жеткізді.

«Жуырда ғана Түркістанда #ткен 
Ұлттық Құрылтайда Мемлекет бас шы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаев «Mділетті 
Қа  зақстан» және «Адал азамат» ұғым-
дары ел тірегі болатын егіз құндылық 
ре  тінде әрдайым қатар тұруға тиіс» де ген 
болатын. Осы тұста ардагерлерге құр мет 
біздің басты ұстаным дары мыз дың бірі 
болуы керектігін әрбір азамат жа  дында 
ұстағаны ж#н. Біздің партия лық жо ба-
мыздың аты да затына сай. Жұмыстар 
ары қарай жалғаса береді», – деді де путат.

Халыққа құқықтық көмек беріп, 
тұр ғындардың талабына құлақ 
асу – бүгінгінің басты қағидасы. Сол 
се бептен «AМАNАТ» партиясы жанында-
ғы республикалық қоғамдық қабыл-
дауда көтерілген кез келген мәселе-
ге жіті көңіл бөлініп, шешілу жолдарын 
жан-жақты қарастыру аса маңызды. 
Бүгінде аймақтағы бөлімшелердегі 
қоғамдық қабылдау халықтың өтініш 
айтып келетін орталығына да айналды. 

Биыл алғашқы жарты жылдықта пар-
тия ның қоғамдық қабылдауына 35,6 мың 
адам жүгінген. Бірі орталыққа #здері бас 
сұқ са, енді бірі әртүрлі байланыс құрал-
дары арқылы хабарласып, #тініштерін 
қал дырып жатады. Ең маңыздысы сол, 
к# терілген мәселелердің 46 пайызы оң 
ше шімін тауып, 39 пайызы бойынша тү сі-
нік темелер беріліп, #тініштердің 15 пайы-
зы бақылауға алынған.

4тініш берушілердің 63 пайызы әйел-
дер болса, елді мекеннің таралу түрі бойын-
  ша талдау облыстық республикалық маңы-
  зы бар қалалардың тұрғындары жиі жү-
гінетінін к#рсетіп отыр. Айталық, 62,3 
пайы  зы – қала, 37,7 пайызы – ауыл тұр ғы ны. 
Оның ішінде #тініштердің 25,2 пайы зы – 
әлеуметтік қамсыздандыру мә се лелері 
бойын ша, 24 пайызы – тұрғын үй-ком-
муналдық шаруашылық мәселелері бойын-
ша, ал 11,3 пайызы – жұмыспен қам ту және 
еңбек қатынастары бойынша түс кен.

Биыл Түркістан облысы Отырар ау да-
нын да «Құқық к#мек» партиялық жобасын 
жү зеге асыру аясында Қоғам ауылының 
тұр ғыны Г.Сахиева азаматтық алуға жәр-
дем десуді сұрап келген. Оның айтуынша, 
2018 жылы ол Қазақстанға қоныс ауда рып-
ты. Ал 2021 жылы Түркістан облысы ІІД 
к# ші-қон қызметіне азаматтық алу үшін 
құ жаттарын тапсырады. Алайда белгісіз 
себептермен 2 жыл бойы арызданушының 
#тініші оң шешімін таппай келген 
к#рінеді. Оның #тінішін тыңдаған партия 
мүшелері Түркістан облысы ІІД к#ші-қон 
қыз метіне хабарласып, мән-жайды біліпті. 
Осы лайша, биыл талай жылдан бері аза-
мат тық алу үшін әр есіктің табалдырығын 
тоздырып жүрген арызданушының #тініші 
қа былданып, шілде айының соңында Қа-
зақ стан азаматтығын алды. Сондай-ақ 
Шы ғыс Қазақстан облысында «Халыққа 
к#мек» партиялық жобасын жүзеге асыру 
ая сында к#пбалалы отбасылар баспана 
алу ға к#мектесуді сұрап келген. К#мек 
сұ рап келген үш отбасы да Жамбыл об лы-
сынан қоныс аударыпты. Қазіргі таңда 
олар дың да мәселесі шешіліп, партия 
мүшелері және Күршім аудандық мәсли-
ха тының депутаты Қ.Бахтияровтың ұйыт-
қы болуымен к#шіп-қонушылардың от-
ба сыларына баспана алуға к#мек к#рсе-
тілді.

Шалғайдағы ауылдық елді мекендердегі 
Мобильді қоғамдық қабылдау да нәтиже 
беріп отыр. Батыс Қазақстан облысы 

Тасқала ауданы Амангелді ауылындағы 
пар тия мүшелерінің сапарында ауыл тұр-
ғын дары ауыл мектебін күрделі ж#ндеуден 
#ткізу қажеттігін алға тартқан. Партия 
мү шелері мен облыстық мәслихат депу та-
ты Нұртай Сәпиұлының к#мегімен мек-
теп ті күрделі ж#ндеуден #ткізуге 353 мил-
лион теңге б#лінді. Айта кету керек, жыл 
ба сынан бері 117 к#шпелі қоғамдық қа-
был дау #ткізіліп, оған 159 ауылдық елді 
ме кен қамтылған. Оның ішінде 1261 #ті-
ніш түссе, оның 452-сі оң шешімін тауып 
отыр. Ал 136 #тініш орындалу үстінде және 
666 мәселеге түсініктеме берілді. Тұр ғын-
дар к#терген мәселенің ішінде жеке қо-
салқы шаруашылыққа жер телімдерін, 
жайы лымдар мен шабындықтарды беру, 
об лыстық, аудандық маңызы бар авто мо-
биль жолдарын және елді мекенішілік 
жол дарды күрделі және орташа ж#ндеу, 
ауыл дарды абаттандыру, инфрақұрылым 
жә не газбен қамту мәселелері бойынша 
#ті ніштер жиі түскен.

Жақында Қостанай облысы Лисаков 
қа  лалық партия б#лімшесіне келген тұр-
ғын жұмыс берушісінің еңбекақысын т#-
ле те алмай жүргені туралы #тінішпен 
жү гін ген. Арызданушы 2022 жылдың 
жел  тоқсан айында «Жалдама» ЖШС-де 
жұмыс шы болып жұмыс істеген. «Келісім 
бойынша жұмыс істеген, жұмыс мерзімі 
#ткен нен кейін арызданушыға жалақы 
т#ленбеген. Сондай-ақ бұл ұйымның тағы 
4 қыз меткеріне еңбекақы т#ленбеген. Бұ-
рынғы қызметкерлер «Қостанай облы сы-
ның еңбек инспекциясы ж#ніндегі бас-
қар масы» ММ-не жүгінгенімен, мәселе 
ше шімін таппай келіпті», – дейді Лисаков 
қа лалық мәслихаты депутаты Кан Афана-
сий. 

Арызданушы мен жұмыс берушілердің 
де айтарын тыңдаған депутат серіктестік 
ны санындағы қиындықтарға байланысты 
ертерек т#лем жасау мүмкін болмағанын 
біл ген. Дегенмен #тініш берушінің мәсе-
ле сі оң шешімін тауып, арызданушының 
да, басқа қызметкерлерге де жалақы толық 
т#ленген. 

Осылайша, ауыл тұрғындарының Қо-
ғам дық қабылдау партиясына түскен #ті-
ніш терінің үлесі 15,7%-ға #сті. Оның 
ішін де 8,3%-ы жылжымалы қоғамдық 
қа был дау б#ліміне түскен екен. Мұның #зі 
Мобильді қоғамдық қабылдау б#лмесінің 
енгізілуі тұрғындармен кері байланысты 
жақ сартуға және шалғайдағы ауыл тұрғын-
дарының #тініштерін арттыруға, партияға 
деген сенімді нығайтуға мүмкіндік беріп 
келеді.

Жадыра МҮСІЛІМ
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Алайда Дүниежүзілік банктің «Listening to 
Kazakhstan» әлеуметтік зерттеуі қорытын-
дысында 2022 жылы елімізде �зін кедей са-
найтындардың үлесі халықтың 23 пайызынан 
асатыны анықталды. 2020 жылы бұл к�рсеткіш 
14 пайыз ғана болған. Ел Президенті айтқан-
дай, отандастарымыздың жартысының айлық 
табысы 50 мың теңгедей ғана. Оның 10 
пайызын байланыс алпауыттары алып қойса, 
елге не қалады?

Екіншіден, алдыңғы қатарлы елдер кез 
келген саланы олигополияның жайлауына, 
секторды санаулы олигополиялық топтардың 
иемденіп алуына жол бермеуге тырысады. Ал 
Қазақстанда бәрі басқаша: ұялы байланыс 
саласын бір компанияның басыбайлы дерлік 
еншілеуіне антимонополиялық органның 
бұрынғы басшылығы �зі бастап, «ақ батасын» 
берді. Арты не болды?

Осы ведомствоның, яғни Бәсекелестікті 
қорғау және дамыту агенттігінің жаңа бас-
шылығының командасы салаға жан-жақты 
талдау жүргізіп шықты. Оның нәтижесіне �зі 
шошынып отыр. Бірден айталық, бұл саланың 
табысы шаш-етектен. Бір ғана интернет 
қызметтері нарығының ауқымы былтыр 474,1 
миллиард теңгеден асты. С�йтіп, 2021 жылғы-
дан 15,4 пайызға артты. Ұялы байланыс қыз-
мет тері нарығы – 250,6 миллиард теңге табыс 
әкеледі. 2,2 пайызға шамалы кеміген. Бұдан 
басқа да телекоммуникациялық қызметтер 
к�рсетіледі.

Енді осының бәрінің қызығын кім к�ріп 
отыр? 

«Бүгінде Қазақстандағы ұялы байланыс 
нарығы дуополистік сипатта. Нақтыласақ, 
оған тек 2 нарық субъектісі ғана иелік етеді. 
Біріншісі – саланың 62 пайыздан астам үлесін 
иемденген «Қазақтелеком» АҚ компаниялар 
тобы. Оның құрамына «Kcell» АҚ, «Мобайл 
Телеком-Сервис» ЖШС (Tele2/Altel) кіреді. 
Екіншісі – Beeline маркалы «Кар-Тел» ЖШС. 
Оның үлесі – 38 пайыз», – деп хабарлады 
антимонополиялық агенттік.

Бәсекелестікті қорғау және дамыту агент-
тігінің мәліметінше, саланы қос алпауыттың 
монополияландыруы және нарықтың жоғары 
шоғырлануы салдарынан, ұялы операторлар 
клиент үшін �зара бәсекелеспейтін, талас-
пайтын болып алды. Соның кесірінен, біреуі 
баға к�терсе, екіншісі соған ереді. Екеуі де 
тұ тынушыларға қажет емес қызметтерін күш-
теп таңады. Сондай-ақ агенттікке байланыс 
және интернет қызметтерінің сапасының 
т�мендігіне қатысты шағымдар легі күрт 
артқан.

БАҒДАТТЫҢ 
БҰНЫСЫ НЕСІ?

Жалпы, қос алпауытты ысырып, �зіне 
орын беруге мәжбүр ететін жаңа компанияның 
келуіне не кедергі? Тіпті отандық не шетелдік 
ұялы оператор қазақстандық нарыққа кіргісі 
келгеннің �зінде, Үкіметтің оған бере қояр бос 
радиожиілігі жоқ к�рінеді. Және радиожиілік 
бұрын к�леңкелі, коррупциялы жолдармен 
б�лінгенге ұқсайды. 

«Қазақстанда радиожиілік спектрі (РЖС) 
шектеулі. 2022 жылға дейін РЖС байланыс 
операторлары арасында негізінен Радио-
жиіліктер ж�ніндегі ведомствоаралық комис-
сияның ұсыныстары бойынша б�лінді. Агент-
тіктің пікірінше, шектеулі ресурсты б�лудің 
бұл тетігі ашық емес, к�леңкелі болды», – деп 
түсіндірді антимонополиялық орган.

Сондықтан ведомство Үкіметке РЖС б�лу 
б�лігінде, оның ішінде нарықтың әрбір қа-
тысушысы үшін ашықтық пен объективтілікті, 
бәсекелестік және тең жағдайларды қамтама-
сыз етуге бағытталған неғұрлым оңтайлы 
модель ретінде аукцион тәсілімен жаңа 
бесінші буын (5G) байланыс технологиясын 
енгізу үшін ұсыныс енгізген. 

Mз кезегінде Мемлекет басшысы Цифрлық 
даму, инновациялар және аэроғарыш 
�неркәсібі министрлігіне осы агенттікпен 
бірлесіп, 2022 жылдың соңына дейін РЖС 
б�лудің ашық тетігін енгізуді тапсырған 
болатын.

Осы тапсырманы іске асыру үшін Цифр-
лық даму министрлігі 5G радиожиіліктерге 
аукцион форматын әзірледі. Агенттік Бағдат 
Мусин басқаратын министрлікке екі ескерту 
жіберген. Біріншісі – сауда-саттықта тек 2 
ірілендірілген лотты сатуына және бонус 

ретінде сауда-саттық жеңімпаздарына 694-790 
МГЦ-тік «алтын» диапазонында жиіліктерді 
ұсынуына қатысты. Екіншісі – министрліктің 
сауда-саттық жеңімпаздарының байланыс 
қызметтеріне және сауда-саттық қызметтеріне 
тарифтерді к�теруіне байланысты нарықта 
дуополияны сақтау және күшейту бойынша 
ықтимал тәуекелдер турасында болған.

Нәтиже қандай? Жаңа лоттар да алпауыт-
тың жұтқыншағына түсіп, жұмырығына жұқ 
болмапты.

«Біздің тарапымыздан осы тәуекелдерді 
азайту бойынша ұсыныстар жіберілді, алайда 
Цифрлық даму министрлігі оларды ескерген 
жоқ. Цифрлық даму министрлігі 2022 жылғы 
22-23 желтоқсанда Gosreestr.kz ақпараттық 
жүйе алаңында бесінші буын ұялы байланыс 
жиіліктерінің жолақтарын беру үшін аук-
циондар ұйымдастырды. Mткізілген сауда-
саттық қорытындысында, №1 лот бойынша 
бюджетке түсетін түсімдер сомасы 62,7 мил-
лиард теңгені және №2 лот бойынша 93,4 
миллиард теңгені құрады. Бірақ жеңімпаз 
«Кселл» АҚ мен «Мобайл Телеком Сервис» 
ЖШС құрған консорциум болды», – деп 
мәлім етті антимонополиялық орган. 

Бүгінде жиіліктердің 82 пайызы – 
«Қазақтелеком» АҚ тобының, 18 пайызы – 
«КаР-Тел» ЖШС-інің иелігінде. Ал Мусин 
командасы �ткізген аукциондар салдарынан 
нарық құрылымы �згерген жоқ. Агенттіктің 
нұсқауынша, нарықтың жоғары шоғырлануы 
сақталды. Билік 5G желісінде қызмет к�р-
сетуді «Қазақтелеком» АҚ тобы арқылы мо-
нополия ландырды. Ұялы байланыс қыз мет-
теріне тарифтер к�терілді.

Қ.Тоқаев �зінен, яғни Президенттен 
бастап, министрлер мен әкімдерге, т�мендегі 
барлық шенеуніктерге дейін «халық жалдаған 

менеджерлер» екенін, сондықтан олар бірінші 
кезекте бұқараның с�зін с�йлеуге тиістігін 
қайталаумен келеді. Осы орайда халықтың 
с�зін с�йлеу орнына, Цифрлық даму министрі 
Бағдат Мусиннің алпауыттардың шашбауын 
к�теріп, солардың «адвокатына» айналып 
кетуі қазақстандықтардың ашуын туғызды. 
Бұл жанжал шілде айының басынан бері 
�рістеп барады. Мусин болса, ақталуын және 
монополистерді қорғаштауын қоятын емес. 
Енді ол �зінің мәлімдемесін қызу талқылап 
жатқан БАҚ �кілдері мен сарапшыларға 
қайырылды. 

«Назар аударғым келетін нәрсе – байланыс 
құны. Біз интернет құнының арзандығы 
бойынша әлемдегі 10 елдің ішінде болмасақ 
та, 20 елдің ішіне кіреміз. Бұл – факт. Арзан 
бай ланыс операторлар үшін тиімді емес екенін 
түсініңіздер. Бұл – бизнес, сондықтан бизнесті 
дамыту, яғни желіні құру және сапаны жақ-
сарту үшін инвестиция қажет. Кіріспен бірге 
ин вестициялар келеді. Егер табыс т�мен 
болса, даму үшін инвестиция құйылмайды, 
тиісінше сапа да болмайды», – деді министр 
Б.Мусин.

Ол арзанқұмарлығы үшін қоғамға дүрсе 
қоя берді. 

«Операторлар желісіндегі жүктеме артты. 
Бірақ шығындар тұтынылатын трафиктің 
к�леміне сәйкес тепе-тең түрде �скен жоқ. 
Желілерді салу үшін қажетті құрылғылардың 
да бағасы �сіп жатыр. Біз инфрақұрылымды 
жаңартуымыз қажет. Бұл заман талабы. Біз 
барлық ауылды интернетпен қамтуымыз 
керек! Тарифтерді жасанды ұстап тұру саланың 

тоқырауына әкеледі. Біз бәріміз барлық жерде 
сапалы және �згелердікінен арзанырақ қыз-
мет алғымыз келеді. Бірақ біз қалағанымыздай 
бола бермейді», – деп философияға ұрынды 
министр. 

Шынында, ұялы байланыс халқының саны 
бізден 100 есе к�п Қытайда да, шағын, бірақ 
бай Израильде де Қазақстандағыдан арзан.

«Нарықты «тежейтіні» – монополия. 
Монополиясыздандыруды ешкім жойған жоқ, 
байланыс операторларының бірін «Қазақтеле-
комнан» шығару керек. Бұл менің ұстанымым. 
Айыппұлдар к�лемін арттыруды жалғасты-
рамыз. Мысалы, байланыс операторларына 
2019 жылы 51 тексеру жүргізіліп, 10,8 млн 
теңге к�лемінде айыппұл салынды. Биылғы 
жылы, қазіргі жағдай бойынша 308 жоспардан 
тыс тексеру жүргізіліп, 1 млрд 244 млн теңге 
к�лемінде айыппұл жазылды», – деді Бағдат 
Мусин.

БАҒАНЫ 
МЕМЛЕКЕТ РЕТТЕСЕ Ж�Н

Дегенмен, сарапшылар байланыс алпауыт-
тарының ахуалы Мусин к�рсеткендей, мүлдем 
мүскін еместігін ескертті. Бұған дәлел – 
«Қазақтелеком» топ-менеджерлерінің табысы 
жыл сайын жарты миллиард теңгеге артып 
отыр. 

Айтпақшы, «жаңа Қазақстанда» қаншама 
�згеріс болды. Ал «Қазақтелекомды» сонау 
2010 жылдан бері Қуанышбек Есекеев табан 
аудармай, басқарып келеді. Мемлекетке 
қарасты бұл ұйымда ротацияның иісі де жоқ. 
Ол барлығын к�ркейтіп отырса, с�з жоқ. 
Алайда қызметінің сапасы құлдырап барады. 
Бағасы халықты қан қақсатуда. Бұл ретте 
айыппұлдарды да тұтынушылар �з қалтасын 
т�лейтінге ұқсайды. Себебі Цифрлық даму 
министрлігі 2022 жылдан бері нашар ұялы 
бай ланыс пен интернет үшін айыппұл 
к�лемінің 10-15 есе к�терілгенін айтады, ал 
мұнысы оператор менеджерлерінің қалтасына 
еш әсер етпейді. Ендеше олар қайдан сабақ 
алып, ісін түземек?

2020-2023 жылдардағы жиынтық қаржы-
лық есебіне сәйкес, «Қазақтелеком» телеком-
муникациялық монополисінің бүкіл тобының 
басқарушылық құрамының табыстары соңғы 
үш жылда 40 пайызға �скен. Басқарушылық 
персоналдың есепшотына аударылған жиын-
тық ты т�лемдер к�лемі жыл сайын 500 мил-
лион теңгеге �сіп отырады. Нәтижесінде 2,5 
миллиардтан 3,5 миллиард теңгеге дейін 
ұлғайды. 

Бәсекелестікті қорғау және дамыту агент-
тігі т�рағасының орынбасары Болат Сәмбетов 
елде ұялы байланыс тарифтерінің �суіне 
қатысты түсініктеме берді. Ведомство ұялы 
байланыс тарифтерінің жоғарылауының 
негізділігіне күмәнданады.

Оның айтуынша, агенттік �з құзыреті 
аясында тиісті жұмыс жүргізуде: сұраулар 
жолданды, бағалар мониторингі қолға 
алынды. Бірақ агенттіктің құзыры шектеулі. 

«Заңнамада к�зделген монополияға қарсы 
органның ден қою шараларын іске асыру 
процестері к�бінесе соттарда талқылау 
себебінен кешіктірілетінін атап �ткім келеді. 
Мысалы, квазимемлекеттік «Қазақтелеком» 
АҚ агенттіктің «Байланыс қызметтеріне та-
риф тердің �су себептерін негіздеуге» қатысты 
сұрауына жауап беру орнына, оған қарсы сотқа 
шағымданды. 1-сатыдағы соттың 2023 жылғы 
26 маусымдағы шешімімен сұрау салу заңды 
деп танылды, бірақ үкім күшіне енбеді. 
«Кселл» АҚ заңнамада к�зделген баға мони-
торингін жүргізу аясында агенттіктің Алматы 
қаласы бойынша департаментінің сұрау 
салуына қарсы шағымданды. Салдарынан, 
мониторинг тоқтатылды», – деді Болат 
Сәмбетов.

Ұлттық заң да алпауыттардың сойылын 
соғады. Оған сәйкес, ұялы байланыс опера-
торлары, яғни монополистер антимонопо-
лиялық агенттіктен �з қызметтерінің бағасын 
к�теруге рұқсат сұрамайды. Агенттікке 
хабар лауға да міндетті емес к�рінеді. Заң тек 
бір ай ішінде тұтынушыларды ескертуге 
міндеттейді. Тұтынушыларынан келісімін 
сұрамайды, жай қымбаттайтынын ескертсе, 
жеткілікті. 

Биылдың �зінде ұялы байланыс оператор-
ларының тарифтік жоспарларының бағалары 
50 пайызға дейін �сті. 2021-2022 жылдар 
кезеңінде тарифтер орта есеппен 37 пайызға 
дейін қымбаттаған. 

Ведомство басшылығы 2022 жылы Мем-
лекет басшысы �з Жарлығымен «Қазақтеле-
ком» АҚ компаниялар тобын монополиясыз-
дандыруды тапсырғанын еске салды. Бірақ 
бүгінде Үкімет «Қазақтелекомды» монополия-
сыздандыру ж�ніндегі жұмысты белгісіз 
мерзімге ұзартып, с�збұйдаға салыпты. 
Бәлкім, Президент тапсырмасына кезекті рет 
саботаж жасалуы да мүмкін.

Бұл жұмыстың қашан бітетіні, тіпті мәре-
сіне жететін-жетпейтіні белгісіз. Сол себепті 
Бәсекелестікті қорғау агенттігі «нарық толық 
монополиясызданғанға дейін» ұялы байла ныс 
қызметтеріне бағаларды мемлекеттік реттеуді 
уақытша негізде енгізуді ұсынды. Бұл ұсыныс 
Үкімет пен Парламент тарапынан қолдау тап-
са, ұялы операторлардың тарифтерін мемлекет 
бекітеді. Zйтпесе, «Zділетті Қазақ станды» 
ал пауыттар басынып барады.

Елдос СЕНБАЙ

АУЫЗДЫҚСЫЗ АЛПАУЫТТЫ 
КІМ ҚҰРЫҚТАЙДЫ?
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(Басы 1-бетте)

 «Ауыл шаруашылығы министрлігі субсидия алу үшін платформа 100 
пайыз дайын деп есеп берген болатын. Алайда шаруалар субсидия алуға 
�тінім беруде үлкен мәселелерге тап болды. Басқасы басқа, шаруалардың 
әрбір жұмысы жер қатынастары саласына тікелей қатысты. Сондықтан 
жеңілдетілген қаржыға қол жеткізер кезде мұндай мәселелердің алдынан 
шығып жатқаны олардың сағын сындырады. «Электронды үкімет» веб-
порталының жер қатынастары саласына қажетті тұстарының жұмыс 
істемеуі шаруаларды ғана емес, бүкіл қазақстандықтардың жұмысына 
кедергі келтіреді», – деді Мәжіліс депутаты Болатбек Нәжметдинұлы 
Шымкент қаласындағы кәсіпкерлер палатасында �ткен жиында. 

Себебі жоғарыда атап �ткендей, 1 шілдеден бастап жер телімдері 
оңайлатылған электрондық тәртіп бойынша берілуі тиіс болатын.

Мәжіліс депутаты бизнес-қоғамдастық �кілдерімен және мемлекеттік 
орган басшыларымен кездесу барысында электронды жүйенің функ-
ционалдық жұмысындағы үлкен кемшіліктерге бұдан алдын да назар 
аударғанын жеткізді. Ол кезде депутат емес, кәсіпкер ретінде бірқатар 
шаруаның осы мәселеде проблема туындайтынын ескерткен. Міне, айтса 
айтқандай, осы жағдай қазір алдынан шығып отыр. Ал тиісті ведомство 
�кілдері Мемлекет басшысы қол қойған Заңды, яғни жер учаскелерін 
берудің жаңа тәртібін іске асыруды бірқатар себепке байланысты қам-
тамасыз ете алмағанын к�рсеткен. Осылайша, түзетулерді енгізу 1 тамызға 
шегерілген. Алайда Мәжіліс депутаты бұл шегеру шиеленіскен жағдайды 
түзете алмайтынын айтады. 

 Заңға 5 сәуірде қол қойылды, теориялық тұрғыдан алғанда, сол кезде 
де мемлекеттік органдар оны қолданысқа енгізу үшін барлық нормативтік-
құқықтық актілерді ұсынуы керек еді. Бірақ қазірдің �зінде, шілде айының 
соңы болса да Ауыл шаруашылығы министрлігі дайындауы тиіс он 
нормативтік-құқықтық актінің тек т�ртеуі ғана тіркелген. Тағы алтауы 
ма құлдануда. Осылайша, Жер кодексіне енгізілген �згерістердің орын-
далуын қамтамасыз ету онсыз мүмкін емес заңға тәуелді актілерді бекітудің 
барлық мерзімдері бұзылды. Жалпы алғанда, осындай ондаған үш актіні 
әзірлеу қажет. Барлығы жаңа жүйені енгізуге дайын еместігін к�рсетеді. 
Mйткені, екі ереже әлі бекітілмеген. Оның бірі – Бірыңғай мем лекеттік 
жыл жымайтын мүлік кадастрын жүргізу, екіншісі – Қоғамдық кадастрлық 
картаны жүргізу, – деп атап �тті тағы да Болатбек Нажметдинұлы.

Кадастрлық картада жер, құқықтық және қалалық кадастрлардан 
алынған мәліметтер болуы керек. Яғни, ЖАК бар, ал оны жүргізу 
ережелері жоқ. Бекітілмеген ереже салдарынан жеке және заңды тұлғалар 
сұралып отырған жер учаскесін б�лу схемасын қалыптастыра алмай отыр. 
«Электрондық үкіметтің» веб-порталында «Жер қатынастары» б�ліміндегі 
қызметтер тізбесінде Кодекстің 44-2-бабының тәртібімен жер учаскесіне 
құқық беру ж�ніндегі осы қызмет пайда болмағандықтан, к�рсетілетін 
қызметті алушының тиісті �тінім беруге мүмкіндігі болмай отыр. 

Қауіптісі, аталған мемлекеттік қызметтерді ала алмай отырған 
азаматтар мен бизнес субъектілері арасында коллапс пен шиеленіс 
туындау қаупінің алдында тұр. Тұрғындар тарапынан ЖАК арқылы �тінім 
бере алмағандықтан, қаланың жергілікті атқарушы органына ауызша 
жүгінген кезде әкімдік �кілі �тінімді қағаз түрінде қабылдау Кодекстің 
44-2-бабында бұл к�зделмегені туралы жауап бергені бойынша деректер 
кездесіп отыр. Демек тұрғындар ЖАК арқылы да, қағаз түрінде де �тінім 
қалдыра алмай жатыр.  

Кәсіпкерлік палатасындағы Заңға түзетулерді енгізу т�ңірегіндегі 
жағдайды талқылау аясындағы жиынға «Атамекен» ҰКП Құрылыс 
департаментінің директоры Нәзира Үсенова мен Цифрландыру вице-
министрі Zсет Тұрысов онлайн режимде қосылды. Нәзира Үсенова 
Қоғамдық кадастрлық картаның �зіне қатысты тұстарынан к�п сұрақ 
туындағанын атап �тті.

 «Алдымен, ол дұрыс жұмыс істемейді және бұл жер учаскесіне құ қықты 
алу былай тұрсын, қажетті кадастрлық ақпаратпен танысудың �зі мүмкін 
емес. Іздеу функциясы жұмыс істемейді, спутниктік суреттердің сапасы 
�те т�мен, ғимараттардың жердегі нақты орналасқан тұсында едәуір жылжу 
байқалады. Тіпті кейбір ғимараттар �зендерге «отыр ғызылған». Бұл әлеуетті 
инвесторлар мен кәсіпкерлік субъектілеріне қа жетті ақпарат алудың 
орнына керісінше болып отыр», – деді департа мент директоры. 

Сонымен бірге вице-министрді кезінде берген уәделері бойынша 
сұрақтың астына алды. Бұрын қызмет алушылардың �здерін қызықтырған 
бос жер учаскелерімен, бас жоспармен егжей-тегжейлі таныса алатынына 
уәде бергенін ренішпен жеткізді.

«Бірыңғай мемлекеттік жылжымайтын мүлік кадастрының сайтында 
жалпыға қолжетімді болып табылатын ЖАК-ты мұқият зерттеп, картада 
жарияланған ақпарат толық қамтылмағанын анықтадық. Интерфейс пен 
навигация пайдаланушылар үшін түсініксіз, мемлекеттік тілге дұрыс 
аударылмаған Бірақ, ең бастысы, ЖАК-ты зерттеу кезінде пайдаланушыға 
�зін қызықтыратын жер учаскесін �з бетінше таңдауға және бейнелеуге 
мүмкіндік беретін функция табылмады», – деді тағы да Назира Үсенова. 

Алайда Zсет Тұрысов тағылған айыптардың барлығын жоққа 
шығарды.

«Мамандар ең бірінші кезекте жер және құқықтық кадастрларды 
біріктіруге күш жұмсап отыр. Цифрландырудың функционалдық 
мүмкіндіктеріне келетін болсақ, бұл – Цифрландыру министрлігінің 
саналы қадамы. Айталық, бұл деректердің барлығы Еgov-те арнайы жұмыс 
режиміне енгізілмеген, �йткені нормативтік-құқықтық актілерсіз 
олардың мұны істеуге құқығы жоқ. Жүйе 31 шілдеге дейін міндетті түрде 
жұмыс істейтін болады», – деп уәде берді вице-министр. 

Қатысушылар веб-порталда салаға қатысты шикіліктің к�п екенін 
ескеріп, оның ай соңына дейін шешіле салатынына күмәнмен қарады. 
Ал Болатбек Нәжметдинұлы енді жер заңнамасын �згертуге уәкілетті 
органдардың дайын емес екенін айтып, Үкіметке үндеу жолдайтынын 
жеткізді. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

ЖҮЙЕДЕГІ 
ШИКІЛІК ҚОЛДЫ 
БАЙЛАЙДЫ

Биылдың �зінде ұялы 
байланыс оператор-
ларының тарифтік 

жоспарларының бағала-
ры 50 пайызға дейін 

�сті. 2021-2022 жылдар 
кезеңінде тарифтер 

орта есеппен 37 пайызға 
дейін қымбаттаған. 
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�азір республикалы� ма�ызы бар 
�ала мектептеріндегі «Л» және «Ы» 
секілді сыныптар т�р�ындар�а та�сы� 
емес. Мемлекет басшысы �асым-
Жомарт То�аев Реформалар ж&нін-
дегі жо�ары ке�есті� отырысында 
«Жайлы мектеп» �лтты� жобасын уа-
�ытылы әрі сапалы ж(зеге асыру �а-
жеттігін атап &ткен болатын. Б�л ат-
�арушы билікті� осы салада �орда-
лан�ан мәселелерге назар аударуына 
себепкер болады деп сенеміз. *йт-
кені жа�а мектептер саныны� халы� 
&сіміне «ілесе» алмауы ата-аналарды 
да ала�датып отыр. Осы орайда мем-
лекеттік-жекеменшік серіктестік 
моделі әлеуметтік инфра��рылымны� 
ма�ызды б&лігі саналатын мектептегі 
орын тапшылы�ы мәселесін тиімді 
шешу ��ралы бола ала ма деген 
сауал�а жауап іздеп к&рдік. 

Бүгінде қалалық жерлерде әр сыныпта 
орта есеппен 35 оқушы, кейде, тіпті 45 
оқушы болады. Астаналық және алматылық 
балалар үш ауысымда оқығанына қара-
мастан, кей сыныптарда бала саны стан-
дарт тан асып отырады. Біз әлі алыстан 
қатынап жүріп басын қауіп-қатерге тігетін 
балалар туралы с�з қозғап үлгерген жоқпыз. 

«ҚЫСТЫҢ ҚАМЫН ЖАЗ ОЙЛА»
Алдағы онжылдықта мектептерде орын 

жетіспеушілігі күрделене түспесе, оңтайлы 
шешіле кетуі күмәнді. �йткені Оқу-ағарту 
министрлігінің мәліметінше, 2022 жылы 
елімізде оқушы орындарының тапшылығы 
250 мыңды құраса, 2025 жылға қарай ол 800 
мың орынға, ал 2026 жылға қарай 1,1 млн 
о р ы н ғ а  д е й і н  ұ л ғ а й м а қ .  Н е г і з г і 
ауыртпашылық тағы да мегаполис терге 
түспек. Мұның екі себебі бар: бірі – к�ші-
қон болса, екіншісі – туу к�рсеткіші. 
Мәселен, 2019 жылы елімізде 402 мың бала 
дүниеге келді. Ал 2020 жылы 426 мың бала 
туып, 1987 жылғы рекордты жаңартты. 2021 
жылы бұл к�рсеткіштен де асып түсіп, тағы 
да 446 мың бала �мірге келді. 2022 жылы 403 
мың жаңа қазақстандық дүние есігін ашты. 
Бұл ретте туғандардың жартысы оңтүстік 
�ңірлерге, ал солтүстік аймақтағы к�рсет-
кіштің жартысы Астана қаласына тиесілі 
болды.

Осыған дейін Президент Қ.Тоқаев 
Астанада мектеп салу жоспары орындал-
мағанын айтқан болатын. 

«Былтыр 11 мектеп пайдалануға берілуі 
керек еді, оның үшеуі ғана салынды. Қазір 
кейбір мектептер үш ауысымда оқыса, енді 
бір сыныптарда бала саны 30-дан асады. Бұл 
білім сапасына кері әсер етеді», – деп 
мәлімдеді Мемлекет басшысы. 

Ерекше балаларға арналған мектептер 
мен 45 мың бала кезекте тұрған балабақша-
ларда да осы мәселе.

«Мектеп салу – стратегиялық міндет. 
Оны жүзеге асыруға мемлекет қана емес, 
ауқатты азаматтар да белсенді қатысуы 
керек. Бірақ бұл бағытта жеке бастама мен 
нақты ұсыныстар жетіспейді. Жалпы, жеке 
капитал есебінен мектеп салу мәселелерін 
ойластыру қажет», – деп түсіндірді 
Президент.

�ЗАРА ТИІМДІ �РІПТЕСТІК
Қиын экономикалық кезеңдерде мемле-

кеттік-жекеменшік әріптестік қазынаға 

қосымша салмақ салмай, әлеуметтік 
мәселелерді шешудің тартымды жолы 
секілді к�рінеді. Бұл модель дүниежүзі 
бойынша �з тиімділігін дәлелдегенімен, 
отандық жүйеде негізгі қаржылық ауырт-
палық әлі де мемлекеттік бюджетке түсіп 
отыр. 

>лемдік тәжірибе «Мемлекеттік-жеке-
меншік әріптестік» әлеуметтік маңызы бар 
жаңа нысандар салу барысында тиімді 
шешім екенін к�рсетті. Мысалы, Еуропа 
ұзақ уақыт бойы қазына есебінен нысандар 
салу тәжірибесінен бас тартып, тіпті Ұлы-
бри танияда білім беру және қорғаныс сала-
сындағы ірі жобалар мемлекеттік-жеке-
меншік әріптестік тетігін пайдалана отырып 
жүзеге асырылды. Ал кәрі құрлық тың басқа 
да елдерінде туннельдер мен к�пірлер, 
автобандар, теміржолдар мен әуежайлар 
жекелеген инвесторлардың қаражатына 
салынып, халық игіліне қызмет етіп келеді.

Елімізге оралар болсақ, бізде мемлекет 
пен бизнес арасында жасалатын кез келген 
келісімдер мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік деп қабылданады. Бұл модель 
2006 жылдан бастап мемлекеттік бюджетке 
түсетін салмақты азайту мақсатында қол-
даныла бастады. 

Соңғы жылдары осы механизм арқылы, 
әсіресе денсаулық сақтау және білім беру 
салаларында инвестициялар тартылды. 
Мемлекет пен бизнес арасындағы ынтымақ-
тастықтың жандануы экономикаға оң әсер 
еткенін к�руге болады. Осы жылдың 1 шіл-
десіндегі жағдай бойынша елімізде МЖ> 
жобаларының жалпы саны 1 088, ал тар-
тылған инвестициялардың жалпы к�лемі 

2,222 млрд теңгені құрайды. Оның ішінде 
құны 1 250 млрд теңгеден асатын 15 рес-
публикалық жоба және құны 972 млрд тең-
геден асатын 1 073 жергілікті жоба бар. 
Жасалған келісімшарттың 88 пайызы 
әлеуметтік инфрақұрылымға тиесілі. Білім, 
денсаулық сақтау, энергетика және тұрғын 
үй-коммуналдық қызметтер алғашқы үш-
тіктің ішінде. Атап айтқанда, білім саласы 
бойынша, 196 млрд теңгеге жуық 623 жоба 
бекітілген, бұл жалпы к�рсеткіштің 57 
пайызына тең.

Мемлекеттік-жекеменшік әріптестік – 
әлеуметтік мәселелерді шешудің жақсы 
к�зі. Алайда перспективалар қаншалықты 
қызықты болса да, бизнес әлеуметтік салаға 
сақтықпен ақша салады.

МЖ� МҮМКІНДІКТЕРІ ҚАНДАЙ?
Кезінде осы схема бойынша «100 мек-

теп, 100 аурухана» мемлекеттік бағдарла-
масы аясында мектептер мен ауруханалар 
салу жоспарланған болатын. Бастапқыда 
құрылысты мемлекет (30%) және жеке 
сектор (70%) тарапынан бірлесіп қаржы-
ландыру к�зделді. Кейіннен экономикалық 
дағдарыс бизнестің мүмкіндіктерін едәуір 
шектеп, нәтижесінде бағдарлама 100 пайыз 
мемлекеттік қаржыландыруға ауысты-
рылған еді. Бірақ ол кезде әлеуметтік салада 
МЖ>-ні қолдану үшін заңнамалық база 
болмағанын ескерген ж�н. 

«Қазақстандық мемлекеттік-жекешелік 
әріптестік орталығы» АҚ басқарушы 
директоры Айдос К�бетов те Азия Даму 
Банкі дайындаған «Қазақстандағы мем-
лекеттік-жекешелік әріптестікке шолуы» 
барысында қазір заңнамалық шектеулердің 
жоғын атап �ткен болатын. 

Бірақ мемлекеттің қажеттіліктері мен 
мақсат-міндеттерін ескерсек, қажетті ин-
вестиция м�лшері ондаған есе к�п екенін 
к�реміз.

Халықаралық сарапшылар Қазақстан 
жағдайында мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік моделі ауқымды жобаларға қара-
ғанда мектеп немесе балабақша секілді 
шағын нысандар үшін тиімді деген пікірде. 
�йткені ұзақ жылдар бойы бюджетке 
қосымша салмақ салмайды. 

Жеке секторға сеніп тапсырылған соң 
міндетті түрде білім сапасын бақылау 
мемлекет мүддесіне ауысары с�зсіз. Бұл 

тұрғыда голландиялық білім беру жүйесі 
тиімді шешім шығарғанын к�реміз. Онда 
білім беру саясаты, яғни жеке немесе 
мемлекеттік мектептер – бір орталықтан, 
яғни үкімет арқылы басқарылады. Ал 
әкімшілік жұмыстар мектеп деңгейінде 
бақыланады. Нидерланд оқушыларының 
халықаралық үлгерім сынақтарында �те 
жоғары нәтиже к�рсететіні бұл жүйенің 
тиімділігін дәлелдей түседі. 

Қорыта айтқанда, мемлекеттік-же-
кеменшік әріптестік білім саласындағы 
жеке мектептерге «табиғи» бәсекелі орта 
қалыптастырып, санның ғана емес, са-
паның да жоғарылауына септігін тигізері 
анық.

ИНВЕСТОР 
МЕКТЕП САЛСА ИГІ...

Ол б�рын кино�а да, жар-
нама�а да т(скен. Жастар 
арасында біршама танымал 
еді. Б(гінде Кәсіпода�тар 
фе де ра циясы т&ра�асыны� 
орын  басары �ызметін ат-
�арып ж(р. 3рі Астана �ала-
лы� мәслихатыны� депу-
таты. Кейіпкеріміз – Н�рлан 
*тешев. Біз о�ан бір�атар 
с�ра� �ойды�. Жауаптан 
жалтармады.

«Креслоқұмар» емеспін
– «Кресло» – отырып, ой 

жи науға, демалуға мүмкіндік бе-
ретін жиһаз. Оның біздің ұғым-
дағы ауыспалы мағынасы – тақ, 
билік. Жалпы, билікке к�з -
қарасым жақсы, бірақ «кре сло құмар» емеспін. Ешқашан маған 
«кресло» керек деп ұм тыл ған жоқ  пын. Осы ұстанымнан айны мауды 
мақсат тұтамын. 

Жалақымды жасырмаймын
– Биылдан бастап Toraigyrov University коммерциялық емес 

акционерлік қоғамынан 635 мың теңге жалақы аламын. Бұған дейін 
бұл жерде 3 жыл тегін жұмыс істедім. Қазір корпоративтік басқару 
арқылы оқу орнының стратегиялық дамуына атсалысып жатырмын. 
Мұндай жалақыны тұрақты алып тұру үшін міндетімді мінсіз 
атқаруға тиіспін.

Кәсіподақтар федерациясы т�рағасының орынбасары ретінде 
450 мың теңге табыс табамын. Ал «Меркі-Радон» шипажайы» 
акционерлік қоғамы директорлар кеңесінің т�рағасы лауа зы мын-
дағы қызметім үшін 200 мың теңге кесімді жалақы тағайындалған. 
Бұл шипажай Кәсіподақтар федерациясына қарайды. 

Сайлау алдындағы уәдемді орындап келемін
– Мәслихат депутаттығына «AМАNАТ» партиясының 

партиялық тізімі бойынша �ттім. 2007 жылдан бері партияның 
құрамындамын. «Нұр Отан» болған кезінде саяси ұйымның Жастар 
саясаты және сыртқы байланыс департаментін басқардым. Бұл 
партия – мен үшін басқа партиялар оның деңгейіне күні бүгінге 
дейін жете алмаған партия.

Сайлау алдында халыққа мәслихатқа немесе Мәжіліске �те 
қалған жағдайда еңбек адамының мүддесі мен құқығын қорғауға 
уәде бердім. Қазір осы бағытта жұмыс атқарып жатырмын. Таяуда 
қала әкімімен кездесу болады. Сонда бірқатар ұсынысымды 
жариялаймын. 

Астана қаласы мәслихат депутаттарының арасында түрлі 
саланың �кілі бар. Олардың арасында қалталы азаматтар да жоқ 
емес. Жеке �зіме келетін болсам, отбасымды толық қамтамасыз 
етуге мүмкіндігім жетеді. Несиеге алған к�лігім мен пәтерден басқа 
активім жоқ.

«Саясаткер» болудың жауапкершілігін сезінемін
– Формальды түрде саясаткермін. �йткені мәслихат депута-

тымын. «Сен саясатпен айналыспасаң, саясат сенімен айналысады» 
деген с�з бар. Қазіргі қоғам саясатпен айналыстырмай қоймайды. 
Жалпы, саясатқа бүгін келіп отырған жоқпын. Бұған дейін жастар 
саясатының �кілі болдым. Ел арасында мені саясаткер деп айтып 
жатады. Бұл атқа лайықпын ба, білмеймін, дегенмен жауапкершілігін 
сезінемін. 

Басшылыққа біліміммен жеттім
– Алдыңғы буын ағалардан к�мек емес, ақыл сұраймын. Себебі 

олардың берген бағыт-бағдары мен кеңесі жолымды ашатынын 
білемін. Кезінде Мақсұт Нәрікбаев ағамыздың шарапатын к�п 
к�рдім. Сол кісінің маған берген ақылы мен артқан сенімі 23 
жасымда жоғары оқу орнында проректор болуға бел буғызды. 
Студент кезімде Совет Сейітов, кейін Ералы Тоғжанов, Дархан 
Қалетаев сынды ағалардың ақылына құлақ түрдім. Бақыт 
Адамсопиев ағамен күні бүгінге дейін ақылдасамын. Олардың 
ақылын к�мек, қолдау деп білемін. 

Басшылық қызметке еңбегім мен білімім арқылы жеттім. 
Ешкімнің алдына барып, қызмет сұраған емеспін. 

Баадур Цуладземен бірге киноға түстім 
– Баадур Цуладземен бірге киноға түстім. Мен үшін бұл үш 

ұйықтасам түсіме кірмеген оқиға болды. Кеңес және грузин актері, 
кинорежиссер, сценарист, тележүргізуші, марқұм Баадур Цуладзені 
балабақшаға барып жүрген кезімде экраннан к�ретінмін. Оның 
«Буратиноның шытырман оқиғалары» деген фильмде ойнағаны 
есімде сақталып қалды. Тағдырдың жазуымен Эля Гильманның 
«Сюрприз» қысқаметражды фильмінде бірге киноға түстім.

Студент кезімде Ш.Айманов атындағы «Қазақфильм» ки-
ностудиясы мен «Кино» фирмасы бірлесіп түсірген, режиссер Лейла 
Аранышеваның «Десант» деген киносында басты р�лді сомдадым. 
«Астана – жүрегім менің!» киноальманахына да түскенім де бар. 

 Сценарий жазатын компаниямыз болған
– «�зіміз ғой продакшн» деген атпен компания құрдық. 

Тобымызда Доспанбет деген жігіт болды. Ол Big Data-мен айналы-
сады. Қазір KazData деген сайты бар. Бұл сайтқа жазылу арқылы 
ғана кіре аласың. Осы сайт сарапшылар 2 апта істейтін сараптаманы 
15 минутта жасап береді. Бұл сайтқа әлемге әйгілі компаниялар 
жүгінеді. Осындай жобаның басында жүрген жігіттің ұсынысымен 
түрлі түсірілімдерге сценарий жазатын болып келістік. Жобаға Қазақ 
мем лекеттік заң университеті к�ңілді тапқырлар клубы коман-
дасының капитаны, «Алтыншы бекет», «Қол» фильмдерінің 
сценарисі, қазір белгілі заңгер Азамат Айтжан есімді жігітті тарттық. 
7 ай бірге жұмыс істедік. Кейін мен жобадан шығып кеттім. 

«100 доллар және сары майка»
– Қарағанды сырасын жарнамалайтын роликке түскен кезім де 

бар. Келісім барысында режиссер мен продюсер біркүндік 
түсірілімге Роза Рымбаеваға қанша қаламақы т�лесе, маған да 
сонша т�лейтіндерін айтты. Тапқан табысым 100 доллар және сары 
майка болды. Жарнама танымалдығымды арттырды. К�шеде емін-
еркін жүре алмайтын жағдайға жеттім. Жарнамаға түскеніме 
ешқашан �кінген емеспін. 

Жазып алған 
Абылай БЕЙБАРЫС

КӨЛІГІМ мен 
ПӘТЕРІМНЕН БАСҚА 
АКТИВІМ ЖОҚ

Н�рлан *ТЕШЕВ, 
Астана қаласы мәслихатының депутаты:

Камила ЕРКІН
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Кейінгі жылдары елімізді� зияткер 
жастары STEM ба�дарламалары мен 
робототехника саласына ден �ою ар-
�ылы жа�а технология�а, озы� инже-
нерия�а деген ��лшыныстарын д�ние-
ж�зілік додаларда жап-жа�сы к!рсетіп 
ж�р. Оны� �стіне жасанды интеллект 
(АІ), толы�тырыл�ан шынды� (AR), 
виртуалды шынды� (VR), ке�ейтілген 
шынды� (XR) және аралас шынды� 
(MR) сынды жа�а реалитилер мен м�м-
кіндіктерді� дамуы жалпы робото-
техника саласына ты� екпін бергені 
рас. 

Елімізде осы саланы оқушылар арасында 
дамытып, халықаралық додаларға республика 
бойынша іріктеу �ткізіп жүрген ұйымдардың 
бірі – USTEM Robotics Foundation. 2017 
жылғы Вашингтонда �ткен осындай олим-
пиададан шабыт алған Нұрдәулет Досмағам-
бет пен Асылбек Мырзахметов бүгінде 
робототехника сайысының басы-қасында 
жүр. Қазақстан бойынша жүзден жүйрік, 
мыңнан тұлпар деп танылған жастар FIRST 
GLOBAL Сhallenge 2023 атты халықаралық 
олимпиадаға қатысу мүмкіндігіне ие болады. 
Ол әлемдік дода биыл 7-10 қазан күндері 
Сингапурде �тпек. Үндістаннан бастап, 
Боливия, Малайзия, Словакия, Венесуэла, 
Вьетнам, Аргентина және тағы басқа елдердің 
жас инженер-ғалымдары қатысатын бұл 
турнирге үміткер атану – биік мәртебе әрі зор 
жауапкершілік. 

Астана қаласының физика-математика 
бағытындағы Назарбаев зияткерлік мектебі-
нің жас дарындарынан жасақталған Qial және 
Robust атты қос команда осы республика лық 
іріктеу турниріне қызу дайындықты бастап 
кетті. Бұл екі топ бүгінге дейін біраз шың-
далып, бірқатар жетістікке жетіп үлгер ген. 
Мәселен, бірінші команда былтыр �ткен 
FIRST турнирлеріне қатысып, республикалық 
кезеңде Core Values атты номинацияда бас 
жүлде алса, екінші команда SMM challenge 

атты кезеңде еліміз бойынша бас жүлдеге ие 
болған. 

Robust командасы – қазірдің �зінде 
тәжірибелі, белсенді, талабы зор топ. Social 
Media Challenge жобасының тапсырмасын 
орындау кезінде сутегі тақырыбында зерттеу 
жүргізді. Инновациялық жоба жасап, адамзат 
үшін маңызды сала энергия мен атмосфера 
мәселелерінің шешімін ұсына білді. Qial және 
Robust командалары �здері әлі оқушы болса 
да, �зге білім ордаларындағы ұландар мен 
білгенімен б�лісіп келеді. Мәселен, жуырда 
ғана Назарбаев университетінің алаңында 
ауыл балалары үшін ұйымдасты рылған 
«Айналайын» лагеріне арнайы барып, за-
мандастарына Arduino және Lego бағдар-
ламалары бойынша шеберлік сыныптарын 
жүргізді. ;здері секілді оқушылармен бірге 
роботтар құрап, «Робо-сумо» сайысын �т-
кізді. Бұл екі топтың белсенді жастары �зде-
рі нің әлеуметтік желілердегі @qial_fgckz және 
@robust_fgckz парақшалары арқылы да 

пайдалы контентпен б�лісуді қолға алды. 
=р команданың жас құрамы әртүрлі, бұл 

– жастар арасындағы білім мен тәжірибе 
сабақтастығының алғышарты. Мәселен, Qial 
командасының капитаны Малика Хасен 
10-сыныпта оқыса, Наджмудин =диханов 
пен Семен Чистяков – 8-сыныптың, Камила 
Сағыныш – 9-сыныптың, ал =ли Қайыр-
дықожа – 11-сыныптың оқушысы.

Халықаралық робототехника олимпиада-
сына қатысу міндетін жоспарлап отырған бұл 
екі команданың жетекшілері – Назарбаев 
зияткерлік мектептерінің түлектері Нұрбол 
Мақтаев мен Мирас Мұратханов. Бүгінде 
Назарбаев университетінде оқитын студент-
тер �здерінен кейінгі буынға қолдау білдіріп, 
маңызды шараға дайындауға уақыт тауып 
жүр. 

«Біздің басты мақсатымыз – робототех-
ника мен STEM саласына үлес қосу, �зіміз 
сияқты басқа оқушыларға үлгі болып, бұл 
саланы танымал ету. Сонымен қатар біз үшін 
FIRST турнирлері – бұл жаңа мүмкіндіктер 
мен білім қайнары. Жаңа жобалар мен робот-
тарды құрастырған кезде қызықты әрі пай-
далы тәжірбие аламыз. Роботтарды жо балау 
мен құрастырудан бастап, бағдарла малау мен 
тапсырмаларды шешуге дейінгі тапсырма-
ларды орындауға әзірміз. Осылай ша, жаңа 
технология әлеміне �з үлесімізді қосуды 
қалаймыз. Қазақстанның туын Сингапурда 
к�тергіміз келеді», – дейді Qial командасының 
капитаны Малика Хасен. 

Қазіргі таңда олимпиаданың алдын-ала 
онлайн іріктеу кезеңіне 100-ден астам ко-
манда тіркеліп үлгерген, олардан тек 40 ко-
манда республикалық кезеңге �теді. Қазақ-
станның цифрлық болашағы мен әлеуеті 
осындай озық технологияға талабы зор, 
бейімі мол болашақ инженер-ғалым дардың 
қолында екені анық.

Алма САЙЛАУҚЫЗЫ,
журналист

Бұл сәтті университет ұжымы ұзақ күтті. ОҚМПИ 
болып  қайта құрылған 2011 жылдан бастап елге еңбегі 
сіңген, қазақ халқының ұлттық мәдениеті мен �нерін 
дамыту жолында іргелі істер атқарған ;збекәлі 
Жәнібековтің есімін оқу ордасына беруге байланысты 
мәселелер к�теріліп, түрлі іс-шаралар �ткізілді, ұжым 
арасында үлкен қолдауға ие болды. 

2017 жылы педагогикалық институттың ғылыми 
кеңесінің шешімімен сол кездегі Білім және ғылым 
министрлігіне Оңтүстік Қазақстан мемлекеттік 
педагогикалық институтына ;збекәлі Жәнібеков 
есімін беруді сұрап, хат жолданды.

Араға алты жыл салып, болашақ педагогтар 
даярланатын білім күмбезіне ұлт рухының 
шырақшысына айналып, мағыналы да мазмұнды ғұмыр 
кешкен, барлық �мірін қазақ халқының �сіп-
�ркендеуіне арнаған ;збекәлі Жәнібеков есімін 
беру – жас ұрпақ тәрбиесі үшін де дұрыс шешім.

Жаңа Қазақстанды дамытуда қарқынды істер 
атқарып жатқан үкімет басшыларының бұл шешімі 
биылғы қабылданған сәтті шешімдерінің бірі екені 
даусыз. Қуанамыз. 

Келешекте ;.Жәнібеков есімін иеленер ұстаздар 
ұстаханасы ОҚМПУ-мен бірге Ж.Тәшенев 
университеті ғылым мен білім, тәрбие саласында 
табысты да, жемісті жұмыс істей беретініне сенім мол. 

Оңалбай АЯШЕВ,
ҚР ҰҒА академигі, п.ғ.д., профессор

Ж.Тәшенев университеті 
Директорлар кеңесінің т"рағасы

Жақында ғана осы салада еңбек етіп 
жүргендер балдың �зін ғана емес, басқа 
да ара �німдерін сатып алуға болатын 
алғашқы бал шайқау тақырыптық 
фестивалін ұйымдастырды. Игілікті іс-
шара к�ркіне к�з тоймайтын Лепсі 
ауылында �тті. Тау қойнауындағы елді 
мекеннің тұрғындары үшін ара шаруа-
шылығы – негізгі кәсіп түрі және осы 
жерде �ндірілген Лепсі балы шетелде 

бұрыннан танымал отандық брендке 
айналған. Облыста бірінші рет �ткізілген 
«тәтті» мерекеге 100-ге жуық адам 
қатысты. 

Фестивальды «Лепсинск.PRO» ЖК 
басшысы, Лепсі ауылындағы туризм 
амбассадоры Камилла Вишнякова 
ұйымдастырып, оған Visit Zhetysu 
туристік ақпараттық орталығы к�мек 
к�рсетті.

– Лепсі ежелден �зінің дәмі тіл үйі-
ретін, шипалылығымен ерекше ленетін 
балымен белгілі екенін ел-жұрттың бәрі 
біледі. Заманында «патша ның дастарқа-
нына қояр балды осы жақтан апарған» 
деген әңгімелер әлі күнге айтылады. 
Ауылдағы әрбір отбасы дерлік ара 
шаруа шылығымен шұғыл данады деуге 
болады. Біздің отбасымыз да осы кәсіпті 
жолға қойды. Менің әкем Марат Мах-
мұтұлы – тәжірибелі омарта шы. Ол 
осы нау іспен 12 жасынан бастап, яғни 
жар ты ғасырға жуық уақыт бойы айналы-
сып келеді. Сондықтан туған �л кем нің 
туристік мүмкіндіктерін насихат тай 
отырып, ата-бабасынан бастап 160 
жылдан астам уақыт бойы бал �н діру мен 
айналысып келе жатқан жерлес терімнің 
�мірінің осы бір аса маңызды б�лігін 
назардан тыс қалдыра алмадым. Бұл 
фес тиваль дәстүрге айналады деп сене-
мін және маусымдағы алғашқы бал шай-
қау іс-шарасын біз жыл сайын кеңінен 
атап �теміз, – дейді бізбен пікір б�ліскен 
ұйымдастырушы К.Вишнякова.

Шарапатты шара барысында саты-
лым дағы �німнің бәрінің алдын ала дәмін 
татып к�ру мүмкіндігі жасалды. «Лепсі 
�німі» ЖШС �кілдері де белсенді 
қатысып, бал �німдерінің кең ассорти-
ментін, сондай-ақ бал қосылған табиғи 
косметиканы ұсынды. Мереке қонақ тары 
тау ш�птерінен жасалған табиғи шаймен 
ш�лін қандырды. Сонымен бірге әртүрлі 
шеберлік сыныбы �ткізілді. Ара балауы-
зынан шырақтар жасалып, фотосессия 
ұйымдастырылды. Ниет білдірушілер ара 
ұяларынан бал шайқау барысын �з к�зі-
мен тамашалау үшін омартаға экскурсия 
жасады, енді бірі атқа мініп серуендеді. 
Фестивальда ойын бағдарламасы және 
концерттік н�мірлер к�рсетілді. 

– Бүгін біз жаңа �німдерімізді жұрт 
назарына ұсындық. Биыл біздің кәсіп-
орынның технологтары құрамында тау 
ш�птері, жергілікті жеміс-жидек бар 
шайдың 4 түрін әзірледі. Денсаулыққа 
пайдалылығы мен дәмінің үйлесіміне 
баса назар аударылады. Айтпақшы, 
фестивальға қатысушылар ішкен шай 
біздің рецепт бойынша жасалған. Біз 
әрбір �німнің құрамын аса мұқият 
зерттейміз. Табиғи косметика, оның 
ішін де сабын �ндіруді жалғастырып жа-
тыр мыз, қаптамасын да �зіміз әзірледік. 
Мұндай имидждік тақырыптық іс-
шаралар жергілікті халыққа қажет, 
�йткені Лепсіні денсаулыққа аса пай-

далы балдың таусылмас қоймасы деп 
айтуға болады. Жергілікті жастардың 
�кілдері ұйымдастыруға атсалысып, 
белсене қатысқаны қуантады. Олардың 
білім алып, туған �лкеге оралып, жер-
лестерін қолдауға және �лке экономи-
касын дамытуға күш салары анық. 
Жалпы, мұндай іс-шаралар �ңірдегі 
туризмді дамыту, халықты жұмыспен 
қамтып, еңбек адамын қалыптастыруға 
оң ықпал етері анық, – деп түйіндеді 
«Лепсі �німі» ЖШС директоры Фархат 
=бузяров.

Болат АБАҒАН,
 Жетісу облысы

ДОДАҒА ТАСТҮЙІН ДАЙЫН
*лт рухын �лы�тап, �айсарлы� пен 

шынды�ты�, адалды� пен жанашырлы�ты� 
символына айнал�ан дәуір дарабозы, �о�ам 
және мемлекет �айраткері, тарихшы, 
этнограф-�алым 0збекәлі Жәнібеков есімін  
іргелі білім �араша�ыра�ы О�т�стік 2аза�стан 
мемлекеттік педагогикалы� университетіне беру 
туралы шешім ��нды әрі тарихи ма�ыз�а ие. 

ҚҰНДЫ ӘРІ 
ТАРИХИ ШЕШІМ 

ТӘТТІ БАЛДЫҢ ТАУСЫЛМАС ҚОЙМАСЫ

Жетісу облысы таби�атыны� кереметтігі туралы елді� бәрі біледі. 
Жерге шыбы� шаншыса�, бәйтерек болып !сетін !лкеде е�бек ете 
білген жан�а �ажетті жа�дайды� барлы�ы бар. Т!рт т�лікті т�летуге де, 
егін !сіруге де, орман-то�айды� пайдасын к!руге де, балы� шаруашы-
лы�ыны� бабын келтіруге де болатын айма�та ерекше кәсіппен нәпа�а 
табатын жан к!п. Соларды� �атарында Ар�ас Алатауы орналас�ан 
Алак!л ауданыны� 5йгентас айма�ында ара шаруашылы�ын !рістетіп 
ж�рген азаматтарды атап !ткеніміз арты� болмас.  
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А�мола облысыны� онда�ан 
гидро техникалы� ��рылымы мен 
б�гені сонау Ке�ес заманынан бері 
еш ж�ндеу к�рмеген. Тозы�ы жеткен 
су б�гендеріні� бірсыпырасы әлде-
�ашан апатты� жа�дай�а жеткен. 
Б�ланды ауданына �арасты Иванков 
ауылыны� т�р�ындары бес жылдан 
астам уа�ыт бойы к�ктемгі су тас�ы-
ны кезінде а�ын суды� астында 
�ала мыз ба деген &реймен �мір 
с&ріп келеді... 

ТҰТАС АУЫЛДЫ 
СУ БАСЫП КЕТУІ МҮМКІН

74 үй түтін түтететін шағын ғана ауылда 
жалпы саны 182 адам тұрып жатыр. 
Осыдан аттай алты жыл бұрын ауылдың 
іргесіндегі Жолболды �зені тасып, �зенді 
жағалай қоныс тепкен Жағалау к�шесін 
тұтастай су шайған. Баспаналарына дейін 
су кіріп, шығынға белшесінен батқан 
тұрғындар аудан мен облыс әкімдіктеріне 
дейін барып, апаттық жағдайдағы б�генді 
ж�ндеуді сұраған. Б�геннің мүшкіл 
жағдайын к�рген жергілікті билік пен 
құзырлы органдардан құрылған комиссия 
оны апаттық жағдайда деп танып, келер 
жылы ж�ндеу жұмыстарын бастайтынын 
мәлімдепті. 

Алайда содан бері арада алты жыл �тсе 
де, б�ген басында шыбық басы сынбаған. 
Одан сайын жан-жағын су шайғандықтан, 
топырағы мүжіліп, үңірейген апанға 
айналып, ауыл тұрғындарының алаңын 
к�бейтіп тұр. Биылғы к�ктемгі су тасқыны 
б�генді мүлдем жарамсыз күйге түсіріпті. 
Тұрғындар билік енді ж�ндеу жүргізбесе, 
келер жылы тұтас ауыл сумен қоса ағып 
кететінін айтып зар илеп отыр. 

– Б�геннен мүлде су �тпейтін күйге 
жетті. Су ешқайда кете алмайды. Б�ген 
үш-ақ сағат ішінде толып қалады. Суды 
ұстап тұра алмайды. Ал Жолболды 
�зеніндегі судың к�лемі ауылды түгелдей 
басып қалуға жетеді. Біздің Жағалау 
к�шесі тіпті адамдарымен қоса суға ағып, 
мүлде жоқ болып кететіні анық. Олай 
болса біздің барар жеріміз де жоқ. 'зеннен 
асып �те алмаймыз. 'ткен к�ктемде б�ген 
мүлдем жарамсыз жағдайға жетті. Су 
б�геннен асып, ауылдың к�шелерін 
тұтастай су басты. Ал келер жылы тұтас 
ауыл сумен қоса ағып кететін шығар. Бірақ 
жыл сайын құрғақ уәдені үйіп келе жатқан 

билік органдары бұған еш назар аударар 
емес, – дейді Наталья Улинич есімді 
Иванков селосының тұрғыны.  

АУЫЗСУДАН ДА 
ҚҰРАЛАҚАН ҚАЛҒАН...

Тозған гидротехникалық б�геннен 
б�лек, ауыл жұртын алаңдататын мәселе 
шаш етектен болып шықты. Елді мекен 
жылдар бойы ауызсудан да таршылық 
к�ріп келеді. Су ауылға 30 шақырым қа-
шық тықтағы Журавлев селосынан жергі-
лікті «Иванков НС» ЖШС-ның күшімен 
аптасына екі-ақ рет жеткізіледі екен. 

Ауылда су құбырлары жоқ та емес. 
Сонау кеңес заманынан кейін  90-жыл дар-
дың басында ауылға құбырлар қазылып, 
су айдау мұнарасы да орнатылған. Ауыл 
ақсақалдарының айтуынша, құбырлар 
тартылғанымен, сол күйі еш игілікке 
жарамай, ұмыт қалған. Қазылған құбырлар 
жердің астында іске алғысыз болып 
шіріген күйі қалып қойыпты. Тұрғындар 
биліктен ауылға тым құрығанда бір су 
ұңғымасын қазып беруді сұраған. Бірақ 
«баяғы жартас – сол жартас». 

Сондай-ақ бұл ауылда интернет те, 
тіпті к�шелерде орнатылатын жарық 
шамдар да жоқ.  

– Ауыл іс жүзінде күре жолдың жа-
нында тұрса да, мұнда ұялы және интернет 
бай ланысы атымен жоқ. =ркім �з 
шамасынша байланыс күшейткіштерін 
са тып алып, сыртқы әлеммен байланыс 
жасауға әрекет еткен болады. Аудандағы 
барлық ауылда к�шеге жарық орна-
тылғанымен, біздің ауылды бұл жақсылық 
та айналып �тті. К�шелер тас қараңғы. 
Қазір ауылда жастар да жоқ. Жұмыс жоқ 
әрі осындай қарапайым қажеттіліктер 
болмаған соң жастар ауылға келмейді. 
Соның салдарынан мектепте 20 шақты 
ғана бала қалды. Енді оны да жауып, 
бастауыш мектеп қылып тастамақ. Ал 
мектеп жабылса, ауыл мүлдем құрып 
кетеді. Ауылда жаңадан к�пір салынған. 
Биліктің айтуынша, оған 45 миллион 
теңгеден астам қаржы жұмсалған. Бірақ 
сонша к�лемдегі ақша салынбағаны анық 
к�рініп тұр. К�пір �те т�мен орналасқан, 
– дейді Иванков ауылының тұрғындары. 

�КІМДІК �ЗІРГЕ 
АСЫҒАР ЕМЕС

Ашынған ауыл азаматтары биліктің 
назар аударуын сұрағанымен, жергілікті 
биліктің мәселені жуық арада шешетін 
түрі к�рінбейді. Ауыл халқының үрейін 
алған б�генді ж�ндеуге аттай алты жыл 
уақыт ішінде бірнеше мәрте әрекет 
жасалған. Бірақ одан, �кінішке қарай, түк 
нәтиже болмағанға ұқсайды. Мұны 
Бұланды ауданы әкімдігі ұсынған ресми 
мәліметтен ұқтық.

2018 жылдың 19 шілдесінде Иванков 
б�геніне шолу жасалып, оның апатты 
жағдайда екені анықталған екен. Сол 
жылдың қазан айында «Гидротехпроект» 
Қарағанды филиалының инженер-
гидротехниктері су қоймасына техникалық 
сараптама жасаған.  2019 жылдың 
қаңтарында сараптама қорытындысы 
шығып, онда Иванков су қоймасындағы 
апаттық жағдайдың алдын алу үшін шұғыл 
әрекет жасау қажеттігі туралы техникалық 
есеп те алыныпты. Сол жылғы сәуірде 
Ерг�л ауылдық округі әкімдігі «К�кшетау 
горсельпроект» ЖШС-на жобалау 
жұмыстарының сметасын әзірлеп, одан 
әрі күрделі ж�ндеу жұмыстарын жүргізуге 
жобалық-сметалық құжаттама жасалған. 
Бірақ бұдан кейінгі үш жыл бойы мәселе 
сол күйі ұмытылған. 

«2021 жылдың қыркүйегінде б�гендегі 
апаттық жағдайға байланысты т�тенше 
жағдайды болдырмау мақсатында тасқын 
суды транзитті түрде �ткізу туралы 
техникалық кеңес құрылған. Кеңес 
жиынында Жолболды �зенінің ескі 
арнасын ашып, Иванков б�генінде тасқын 
суды �ткізуге шешім қабылданған. Ол 
үшін ұзындығы 620 метр, ені 4 метр және 
тереңдігі 1 метрден 2,5 метрге дейінгі су 
бұру каналы салынған.  Табиғи ресурстар 
және табиғатты пайдалануды реттеу 
басқармасының мәліметіне сәйкес, 
Иванков б�генін күрделі ж�ндеуге жоба 
жасалған. Жобалаушы – павлодарлық 

«Биосфера» ЖШС. Қазір кешенді сарап-
тамадан �туге құжаттамалар әзірленіп 
жа тыр», – делінген Бұланды ауданы әкім-
дігі ұсынған ақпаратта. 

Яғни, жергілікті билік дерегіне сенсек, 
арада 5 жыл �ткенде ғана мемлекеттік 
сатып алу порталында 4 656 250 теңге 
сомасына Иванков б�генін күрделі 
ж�ндеуге жобалық-сметалық құжаттама 
жасау туралы №4249581-2 хабарландыруы 
ілінген. 

=кімдік ауылдағы ауызсу мәселесін 
шешуге бюджетке �тінім бергенін айтып 
ақталды. Бірақ қашан қаражат берілетіні 
әлі беймәлім. Интернет тартуға халық 
санының аздығы «кедергі» болған к�рінеді. 
Ал к�шелерге жарық орнату мен к�пірді 
қалпына келтіру бүгін бітетін іс емес 
сияқты. 

Бұланды ауданының құрылыс б�лімі 
былтыр Ерг�л ауылдық округіндегі 
Иванков селосы су құбыры желілерін 
қ а й т а  қ ұ р у  ж о б а с ы  б о й ы н ш а  о ң 
қорытынды алып, жобалық-сметалық 
құжаттама жасалған. Жоба құны 496 181 
миллион теңгені құрайды. Қазір салалық 
басқармаға бюджеттік �тінім беріліпті. 
Иванков ауылында ұялы байланыстың 
тұрақты жұмыс істеуі үшін байланыс 
операторларының базалық стансасы 
қажет. Бірақ Бұланды ауданындағы 
байланыс �кілдерінің ауыз-екі әңгіме сіне 
сенсек, халық санының аз болуы себебінен 
ешқандай байланыс операторы бұл істі 
қолға алуға құлық танытпайды. Иванков 
ауы лына кіреберістегі к�пір бюджет қар-
жы  сына 2015 жылы жүргізілген. Қайта 
ж�ндеуге қаржы б�лу үшін жобалық-
сметалық құжаттама жасау қажет. Іс-шара-
лар жоспарына сәйкес Иван ков селосында 
к�ше жарығын орнату 2024 жылға жос-
парланған. =кімдіктің ресми жауабы 
осындай.

Жобаны желеу етіп, жылдар бойы еш 
қарекет қылмаған жергілікті биліктің 
сылбыр ісі халықтың �міріне қатер 
т�ндіріп тұр. Ауылдағы басқа мәселелерді 
айтпағанда, келер к�ктемде ағын судың 
астында қалмауы үшін қажетті шараларды 
бүгіннен бастамасақ, ертең сан соғып 
қалмасымызға кім кепіл?!

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ҚОРҚЫНЫШ 
ҚҰШАҒЫНДАҒЫ АУЫЛ

Биыл�ы жаз шаруа &шін �иын 
болып т�р. Жауын-шашын аз бол-
�анынан ш�п к�терілмей, шал�ыны� 
тісіне ілінбей жатса, бір жа�ынан 
тілсіз жау жа�адан алуда. Б�л кез – 
дала �рті �ршитін уа�ыт. (ара�анды 
облысы Шет ауданыны� &ш ауылды� 
округінде, атап айт�анда, Талды, 
А�шо�ы, А�су-Аюлыда 21 шілдеде 
т�тенше жа�дай жарияланды. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Аудан әкімінің орынбасары Дәурен 
Кәрсенбаев мұндай шара сақтық үшін 
қабылданғанын айтты. Оның  мәлім деуін-
ше, бүгінде �рт толығымен ауыздықталған. 
Желдің �ртті к�теріп кету қаупі бар. Сон-
дықтан ауданда 24 сағат бойы кезекшілік 
қойылған. 

– 'рт ошағы таулы аймақта болды әрі 
күшті желдің салдарынан тез �ршіп кетті. 
Сақтық үшін ауданның 3 елді мекенінде 
т�тенше жағдай жарияланды. Қазір �рт 
толығымен с�ндірілді. Соған қарамастан 
жұмылдырылған 13 техникамен 82 �рт 
с�ндіруші, 8 техникамен 23 орман 
шаруашылығының қызметкері, еріктілер 
мен әкімдік қызметкерлері 24 сағат бойы 
кезекшілікке қойылды. Тұтану ошақ-
тарының алдын алу үшін бақылау қатаң, 
– дейді Дәурен Құралбекұлы. 

Белгілі болғандай, елді мекендер мен 
тұрғындарға ешқандай қауіп жоқ.

 – 'рт с�ндірушілер, орман шаруа-
шылығының қызметкерлері, еріктілер – 
�рт ошақтарында кезекшілікте. Үш аймақ 
та орталықтандырылған штабтың толық 
қадағалауында. Тоғайлы жерлерді орман 
шаруашылығының қызметкерлері, таулы 
аймақты �рт с�ндіру қызметкерлері, ал елді 
мекендер мен жазық аймақтарды еріктілер 
бақылауда ұстап отыр, – дейді Дәурен 
Кәрсенбаев. 

Тау жотасының аумағында табиғи �ртті 
с�ндіруге 168 адам және 34 техника 
жұмылдырылды. 

– Тілсіз жаумен алысуға облыстық 
т�тенше жағдайлар қызметі, к�ршілес 
аудан, қалалардың және аудан аумағындағы 
�рт с�ндіру қызметтері, 100-ге таяу жеке 
құрам мен 30-дан астам қажетті техника 
және ерікті азаматтар тобы бір кісідей 
атсалысты. 'рттің салдарынан 1 872 
гектардан астам жер жалын құшты десек 
те, қуанарлығы, жайылым жерлеріміз бен 
орман-ағашымызды аман сақтап қалдық, 
– дейді Шет ауданының әкімі Мұхит 
Мұхтаров.

Оның алдында облыс аумағының Бұқар 
жырау ауданындағы Үшт�бе ауылдық 
округінде 15 гектар алаңда және Ақтоғай 
ауданында Шабанбай би ауылдық 
округінде 10 гектар алаңда құрғақ ш�пте 
тұтанған �рт с�ндірілген болатын. 

Бүгінде Ақтоғай ауданында Айыртас 
ауылдық округіндегі бір �рт ошағы 
бақылауға алынып отыр. 'ртті жоюға ТЖД 
және Айыртас ауылының �рт с�ндіру 
бекетінің күштері жұмылдырылды. 

Негізінде, бір аптаға созылған Талды 
елді мекенінің маңындағы Қотыртау 
беткейіндегі �ртті с�ндіруге шіліңгір айдың 
аптабы мен аңызақ желі едәуір қиындық 
туғызды. Тау аңғарына техника маңайлай 
алмады. 17 шілдеде �рт ошағына су т�гер 
құрылғылы «МИ-80» тікұшағы тартылды. 

Облыс әкімі Ермағанбет Б�лекпаев 
Шет ауданындағы �ртке қатысты жергілікті 
атқарушы органдар тарапынан қадағалауды 
күшейту қажеттігін қатаң тапсырып, уақыт 
сылбырлықты к�термейтінін ескертті. 
Техниканы жаңарта отырып, тілсіз жаумен 
күресте еріктілерді тарту қажеттігіне назар 
аударды. 

– Жыл басында �рт қаупінің алдын алу, 
жергілікті ауқымдағы т�тенше жағдайды 
жою ж�нінде жергілікті бюджет түсімдері 
к�лемінің кемінде 1%-ы м�лшерінде 
қаражат к�здеуді тапсырдым. Бұл сома аз, 
бірак �те маңызды. Қажетті техниканы 
сатып алыңыздар, �рт с�ндірушілерді 
жабдықтаңыздар! Жыл соңында тапсыр-
мам ның қалай орындалатынын тексеремін, 
– деді Е.Б�лекпаев. 

Ал Қарағанды облысы Т�тенше 
жағдайлар департаментінің бастығы Мұрат 
Қатпанов облыс аумағында 14 орман �рті 
тіркелгенін мәлім етті. Оның бесеуі – 
Қарқаралы, үшеуі – Осакаров, Бұқар 
жырау ауданында – екі, Қарағанды 
қаласында – екі, Ақтоғай және Шет 
аудандарында  бір �рт ошағы анықталған. 

'рт тұтануының негізгі себептері 
әдеттегідей найзағай, орман қорындағы 
қураған желектің оқыстан тұтануы болып 
отыр. Қазіргі жауын-шашынсыз ыстық әрі 

желді ауа райы да табиғи �рттің к�беюіне 
ықпал еткен.

 – Жабдық к�лемі жыл сайын арт-
қанымен, аудандардың орман шаруа-
шылықтарындағы жеке құрам қызметкер-
лерінің аздығы да қолбайлау болып тұр. 
Осыған байланысты мүмкіндігінше жаз 
мезгілінде жұмыспен қамту орталықтары 
арқылы қызметкерлер санын арттыруды 
ұсынамыз. Ұлттық парктерде де �рт 
с�ндіру құрылғыларының жеткіліксіздігі 
аталған кезеңде �ртпен күресте «әттеген-
ай» дегізіп тұр. Ал бар құрылғының мерзімі 
ондаған жылға жетіп жығылған. Ескірген, 
тозған. Тиісті нысандар �ткен ғасырдың 
70-ші жылдарынан бері бойға қалқан 
болғанымен, заман талабына сай емес. 
Кешенді жаңарту амалдары ауадай қажет 
екенін түсінеміз. Сондықтан шығыны аз, 
тез құрастырылатын модульдік ангарлар 
тұрғызуды ұсынамыз. Заманауи спутниктік 
навигация жүйесі жолға қойылмаған. 
Радиостансалардың жұмысы мардымсыз, 
– деді облыстық Т�тенше жағдайлар 
департаментінің бастығы Мұрат Қатпанов.

Дала �ртіне байланысты Қарағанды 
облысының Т�тенше жағдайлар депар-
таменті жаз мезгілінде �рт қауіпсіздігі ере-
же лерін сақтау қажеттігін еске салды. 

«Құрғақ мезгілде ормандар мен дала-
ларда отпен жұмыс істегенде ерекше сақ 
болу керек. С�ндірілмеген сіріңке мен 
темекіні тастамаңыз! С�ндірілмеген отты, 
сондай-ақ сынған әйнекті қалдырмаңыз! 
Ауыл шаруашылығы жұмыстарын жүргізу 
кезінде жарамды ұшқын с�ндіргіштері бар 
техниканы пайдалану қажет»,  – дейді 
мамандар.

Қарағанды облысы

ДАЛА ӨРТІ ӨРШІП ТҰР

Жалпы, меркілік шаруалар тығы-
рық тан шығу жолын іздеп қылша 
түбі рін үш рет егіп те к�рген. Алайда 
бәрі де сәтсіз аяқталып, су болмағаннан 
кейін �нім сәбізше солып қалған. Оған 
қоса, к�ктемгі үсік, жазғы шегіртке 
мен субсидияның кешігуі жығылғанға 
жұдырық болып, диқандарға т�тенше 
жағдай жариялауды сұраудан басқа 
амал қалдырмай отыр. 

– Еккен қызылшамыз түгелдей 
со лып қалды. Жапырақтары қурап 
жатыр. Оған себеп – ағын су жоқ. 
Барының �зі бізге жетпейді. Мұндай 
жағдайда т�тенше жағдай жариялау 
керек. Сонда ғана қызылша егуге алған 
несиемізді қайтаруда және бастаған 
ісімізді аяғына жеткізуге жеңілдіктер 
қаралмақ. Сондықтан т�тенше жағдай 
жариялауды талап етеміз, – дейді 
меркілік шаруа Арнұр Сәбит. 

Ауылдасының с�зін диқан Сан-
сызбай Иманбетов те қолдап отыр. Ол 

қызылша егеміз деп қып-қызыл шы-
ғынға батып жатқанын айтады.  

– Бізге қызылша егіңдер дегеннен 
кейін ектік. Оған қанша қаржы мен 
күш-жігер кетті. Енді, міне, құрғақ-
шылық қос бүйірден қысып, шығынға 
батып жатырмыз. Осы жағдайға қа-
тысты Үкімет к�мек бере ме? Субси-
дия мызды т�лей ме? Егер т�лемейміз 
десе, шығынға батқан тиісті қаржы-
мызды �теп беруін сұраймыз, – дейді 
С.Иманбетов. 

Бұл құрғақшылықты жауапты ма-
ман дар қырғыз тауларындағы мұздық-
тардың ерімей қалуымен байланыс-
тыруда. Алайда сусыз отырған жалғыз 
Меркі ауданы емес. Мұндай жағдайды 
Қордай, Талас, Байзақ пен Жамбыл 
аудандары да бастан кешіп жатқан 
к�рінеді. Сол себепті �ңірге жуырда 
құрғақшылыққа қатысты салалық ми-
нистрліктің арнайы комиссиясы кел-

ген. Міне, осы министрлік мамандары 
тексеру жүргізуде. Егер олар шы ғын 
к�лемі ауқымды деп тапса, онда т�тен-
ше жағдай жариялануы мүмкін. 

– Қазір Жамбыл облысындағы 
алты аудан зардап шегіп отыр. Ең к�п 
шығын Қордай ауданында болса, біз 
үшінші орында тұрмыз.  Аудан 
бойынша 941 гектар жер зардап шек-
кен. Келісім бойынша қырғыздар 
секундына 1,5 текше метр су беру ке-
рек болатын. Алайда олар осы келісімді 
орындамай жатыр. Биыл құрғақшылық 
жылы болып отырғанын �здеріңіз де 
к�ріп отырсыздар. Енді т�тенше 
жағдай жариялау мәселесі – Үкімет 
тарапынан қабылданатын шешім. 
Комиссия тексерісінің қорытындысын 
күтейік, – дейді Меркі ауданының 
әкімі Жорабек Баубеков.

Негізі, Меркіде тәтті түбір еккен 25 
ірі шаруашылық зардап шеккен. Олар 
биыл табысқа кенелеміз деп тақырға 

отырған. Былтыр шаруалар 1 354 
гектардан 142 мың тонна �нім алса, 
биыл егістік к�лемін 3 мың гектарға 
ұл ғайтқан. Алайда ағын судың жоғы-
нан былтырғы меженің �зін орындау 
мұң болып тұр. 

Жалпы, осы тәтті түбір т�ңірегінде 
жылда айқай-шу шығып жатады. 
Алдыңғы жылы шаруалар Меркі қант 
зауытынан қаржысын ала алмай, об-
лыс әкімдігі араласып жатып түйт-
кілдің түйіні тарқатылған еді. Оның 
�зінде де диқандарға тиесілі ақшаны 
зауыт басшылығы бірнеше б�лікке 
б�ліп беріп, әбден әбігерге салған. 
Енді, міне, биыл ағын су мәселесі 
шаруаларды тағы шырылдатуда. Ендігі 
бар үміт министрліктен келген комис-
сия шешімінде болып отыр. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Апталап �айтпа�ан аптап ысты� егістік даласын ��р�атып, шаруа-
ларды ты�ыры��а тіреп т�р. А�ын суды� азды�ынан б&гінде Жамбыл 
облысында�ы он ауданны� алтауын ��р�а�шылы� �ысуда. /сіресе, 
�ант �ызылшасын е� к�п к�лемде егетін Меркі ауданында мы� гектар 
ал�ап �урап кеткен. Сонды�тан ди�андар билік �кілдерінен т�тенше 
жа�дай жариялауды с�рап отыр.

ТАБЫСҚА КЕНЕЛЕМІЗ 
ДЕП ТАҚЫРҒА ОТЫРДЫ
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Дайындаған К.ЕСІМХАН

МЕРГЕНДЕРДІҢ 
МЕРЕЙІ ҮСТЕМ

О�т�стік Кореяны� Чхан-
вон �аласында �ткен жас �с-
пірім дер ара сында нысана 
к�здеуден �лем чемпионаты 
ая�талды. 

Спортты дамыту дирекциясының 
баспас�з қызметі мәлімдегендей, 
Қазақстан қоржынына соңғы жарыс 
күні тағы 4 медаль (2 алтын, 2 қола) 
түсті. Жылжымалы нысана к�здеуден 
(10 м, ауыспалы ритм) қазақстандық 
қыздар командалық бәсекеде тағы да 
қарсылас шақ келтірмей, жеңіс 
тұғырына к�терілді. Ел намысын 
апалы-сіңлілі Зухра мен Фатима 
Ерна зарова және Александра Сәдуа-
қасова қорғады. Осы бағдарламаның 
жекелей сынында Фатима алтыннан 
алқа тақса, Зухра қола жүлдеге ие 
болды.

Жылжымалы нысана к�здеуден 
(10 м, ауыспалы ритм) еліміздің 
бозбалалар құрамасы Украина мен 
Финляндиядан кейін үшінші орынға 
тұрақтады. Асадбек Назиркульев, 
Илья Зотеев, Даниил Яковенко жыл-
дам және жай жылжитын нысанаға 
оқ атып, 1 080 ұпай жинады.

Қазақстан спортшылары Чхан-
вонда барлығы 10 медаль (4 алтын, 4 
күміс, 2 қола) жеңіп алып, жалпы 
есепте үздік бестікке кірді.

Жас�спірімдер арасындағы 
биылғы бәсекеге 45 мемлекеттен 
600-ге жуық атлет қатысып жатыр. 
Қазақстандықтар тек 3 санатта бақ 
сынады. Олар: винтовка (қыздар), 
тапанша (бозбалалар), жылжымалы 
нысана (бозбалалар, қыздар).

«ТОБЫЛ» «ОҚЖЕТПЕСТЕН» 
БАСЫМ ТҮСТІ

Көктем ҚАРҚЫН

«Ажарың ашық екен атқан таңдай,
Нұрлы екен екі к�зің жаққан шамдай.
Анаңнан сені тапқан айналайын,
Күлім к�з, оймақ ауыз, жазық маңдай»,
– деп басталатын әйгілі «Гауһартас» 

әнін к�пшілік жақсы біледі. Бұл – жазушы 
Дулат Исабековке к�ркем шығарма жазуға 
себеп болған, шабыт сыйлаған ән. Бұл – 
сұлулық пен нәзіктіктің символына айнал-
ған жыр. Осы әннің лейтмотивімен к�ркем 
проза, прозадан к�ркем фильм дүниеге 

келді. Екеуі де к�зі қарақты оқырманның 
к�кейінде сақталып, қазақ классикасы 
ретінде тарихта қалды. Ал биыл к�ркем 
шығарма спектакльге айналды. Динамика 
мен диалог қатар �рілетін театр сахнасында 
«Спектакль жаңалық әкеле қояр ма екен?» 
деп күдікпен қарадық. Бірақ күдігіміз бекер 
болыпты. «Гауһартастың» сахналық нұсқа-
сын жасаған әрі қойған режиссер Асхат 
Мае ми ров шығармаға екінші �мір сый ла-
ды. Gнмен әрленіп, хореографиямен 
үйлескен қойылым түпнұсқадағы мәтіннен 
ауытқымаған. Gр қойылған сайын пре-
мьера дағыдай к�рерменді �зі қарсы алып, 
алғы с�з айтып жүрген режиссер үшін бұл 
спектакль бұрынғылардан �згерек болса 
керек. 

– «Гауһартас» 15 ақпаннан бастап, бүгін 
65-рет қойылып отыр. Бұл шығарманы 
Дулат Исабеков ағамыз 1967 жылы 25 
жасында жазған екен. 25 жастағы жігіттің 
�мірлік ұстанымы, к�зқарасы, махаббат 
пен бақыт хақындағы ойы шығармаға 
арқау болады. Спектакльді театрымыздың 
25 жастағы актерлері ойнайды. Сондықтан 
да образдар қыз-жігіттердің жан-дүние-
сімен рухтас. Бұл қойылыммен біз қазақ 
шаңырағының негізін бақыт пен махаббат 

сынды аяулы ұғымдар құрайтынын айт-
қымыз келді. Сондықтан әр отбасы бақыт 
пен махаббатты к�зінің қарашығындай 
сақтауы керек. Спектакльді Нұрғайша апа-
мыздың рухына арнадық. Себебі қойы-
лымда Дулат ағамыздың аяулы жарына 
деген м�лдір махаббаты жатыр, – дейді 
режиссер Асхат Маемиров. 

Қойылым к�рерменді жетпісінші 
жылдарға жетелейді. Қыр ішінде жалғыз 
үй болып, қой баққан шопандардың 
отбасындағы күйбең тірлікке куә боламыз. 
Оқиға желісі отбасының кенже баласы 
ақынжанды Қайыркеннің баяндауы 

арқылы �рбиді. Gке мінезінің қаталдығы, 
ананың шексіз мейірімі мен ағаның 
қыңырлығы бәрі-бәрі осы шаңырақта 
кездеседі. Тек Қайыркен ғана жақсы 
күндерден үміт үзбейді. Бұл отбасының 
бұлт арылмайтын бұлыңғыр �міріне 
Салтанат «күн» болып, қуаныш әкеледі. 
Тойға дейін небары 3-ақ рет к�рген күйеуі 
Тастанды да жігіттік болмысы мен жігерлігі 
үшін шын сүйеді. Қайнысы Қайыркенге де 
жеңгелік мейірімін к�рсетіп, сырлас 
болады. Бірақ Салтанаттың еркелігі мен 
еркіндігін Тастан бағалай алмайды. 
Kйткені Тастанның к�зін ашқалы к�рге-
ні – қой мен кең дала. К�кпар мен Күрең 
аты нан басқаға елжірей қарамайды. Спек-
такльді тамашалап отырып, Тастанның 
бойындағы қаталдығына кінә арта алмай-
сың. Себебі ол кезде заман сондай болды. 
Адами құндылықтар мен отбасы бақыты 
к�п жағдайда ескерілмейтін. Салтанат 
күйеуінің жүрегіне жол табамын деп қолы-
нан келгеннің бәрін жасайды. Бірақ 
Тастан ның тас жүрегі Салтанаттың қадірін 
тым кеш түсінеді. 

Салтанаттың образын сомдаған ак три-
са Инабат Ризабекова қазақ келінінің бар 
жақсы қасиетін к�рсете алды. Оның жанды 
дауыста шырқаған «Гауһартасы» залда 

отырған әрбір к�рерменнің жүрегіне жетіп, 
фильмдегі Салтанаттың сахнадағы жанды 
бейнесімен тұтасып жатқандай к�рінді. Ал 
Қайыркенді Дінислам Нұрмағамбетов 
сомдады. Дінисламның кейіпкер образын 
ашқаны соншалық, қойылымның соңына 
дейін к�рермен актердің арманымен бірге 
�мір сүрді. Онымен бірге сан алуан күйге 
енді. Тастанның бейнесіндегі Оразалы 
Игіліктен с�зге сараң, бірбеткей, д�рекі, 
к�кпар десе ішкен асын жерге қояр қатыгез 
адамды к�рдік. Спектакль біткенше 
Тастан ның тура жолға түскенін күттік. 
Қойылымда әрбір басты бейнеге актерлер 
құрамын таңдауда режиссердің қателес-
пегенін байқадық. Тек әкесі Тұрымбеттің 
р�ліндегі Қазбек Есқара к�рерменін 
сендіре алмады. Жас актердің алпыстағы 
ақсақалдың тереңдігі мен қарттығын 
к�рсетуге мүмкіндігі жетпеген де шығар. 
Ал ана бейнесіндегі «Құрмет» орденінің 
иегері Майра Омар – �з образын бұрыннан 
бері жеткізе орындайтын актриса. Бір 
қызығы, Тастан мен Салтанат образындағы 
Оразалы Игілік пен Инабат Ризабекова – 
шынайы �мірде де ерлі-зайыпты жандар. 
Бұл да қойылымның шынайылығын арт-
тыра түскендей. 

– Спектакльді к�ріп отырып к�зіме 
қан ша рет жас алдым. Сценарийді оқып 
шыққаннан кейін қалай шығар екен деп 
ойладым. Жазу деген бір басқа, сахнаға 
шығару деген бір басқа. Қойылымдағы хор, 
ән – бәрі �те орынды. Режиссер бәрін 
орын-орнымен пайдаланған. Оркестрдің 
�зі маған қатты ұнады. Тып-тыныш, сали-
қалы, жай ғана �нер к�рсетті. Салтанаттың 
р�лі маған ерекше әсер етті. Бірде-бір актер 
бос жүрген жоқ. Gсіресе, Қайыркенді 
ойнаған актер р�лге кіріп кетіп, толығымен 
шығармамдағы Қайыркенге айналды. Бү-
тін дей алғанда, спектакль �те жоғары 
дәре жеде шықты, – деді жазушы-драматург 
Дулат Исабеков. 

Жастардан жиналған труппаның жас-
тық жігері мен музыкалық, пластикалық 
қарым-қабілеті де к�рерменге ерекше әсер 
сыйлады. «Ләйлім шырақ», «Құдаша», 
«К�к тем келер», «Сағындым ғой», «Жеңе-
ше-ай», «Келші, айым», «Құстар қайтып 
бара ды» сынды біраз халық әндері мен 
халық билері спектакльдің динамикасын 
арттыра түскендей. Кинода Салтанат тірі 
қалады. Ал к�ркем шығармада Салтанат 
толғақты к�тере алмай, �мірмен қош 
айтысады. Спектакль к�ркем шығарма 
ізі мен �рбіп, Салтанаттың қазасымен аяқ-
талады. Осы сәттегі Қайыркеннің жоқтауы, 
Тастанның жын ұрғандай күйге енуі – бәрі-
бәрі ерекше үйлесім тапқан. Залда 
Салтанатпен жылап қоштаспаған к�рермен 
қалмады...

Музыкалық жас Музыкалық жас 
көрермен театрында көрермен театрында 
«Гауһартас» қойылымы «Гауһартас» қойылымы 
бес айда 65 рет бес айда 65 рет 
сахналанды және сахналанды және 
осынша рет аншлаг-осынша рет аншлаг-
пен өтті. Сонда да пен өтті. Сонда да 
билет таппаған билет таппаған 
халықтың қарасы халықтың қарасы 
қалың. Көрерменнің қалың. Көрерменнің 
көзайымына айналған көзайымына айналған 
спектакльге бірнеше ай спектакльге бірнеше ай 
бұрын орын алып бұрын орын алып 
қоятындар да бар. қоятындар да бар. 
Бұл – шығарманың Бұл – шығарманың 
өміршеңдігі мен өміршеңдігі мен 
қойылымның құдіреті. қойылымның құдіреті. 

      àһàðòàñ»...
Футболдан премьер-лига 

командалары арасында%ы 
ел біріншілігіні� 16-туры мә-
ресіне жетті.

Аталған турды «Тобыл» (Қоста-
най) мен «Оқжетпес» (К�кшетау) 
кез десуі қорытындылады. Ойын 
барысында қостанайлық клуб 2:0 
есебімен басым түсті. Нәтижесінде, 
«Тобыл» турнир кестесіндегі жағда-
йын жақсартып, алғашқы т�рт-

тіктегі командаларға жақындай 
түсті.

Тағы бір кездесуде қарағандылық 
«Шахтер» Ақтаудың «Каспийін» 1:0 
есебімен тізе бүктірді.

Еске салсақ, бұдан бұрын «Жеті-
су» мен «Ақсу», «Қайрат» пен «Мақ-
тарал» 1:1, «Жетісу» мен «Ақсу» 0:0 
есебімен тең түссе, «Ақт�бе» «Қай-
сар ды» 1:0, «Ордабасы» «Қызыл-
жарды» 2:1 есебімен сүріндірді.

Енді 17-тур ойындары 29 және 30 
шілде күндері �ткізіледі.

Кәсіби теннисшілер �а уым дасты%ы (ATP) жа�ар тыл%ан 
рейтингті жария етті. 

Ерлер арасында Қазақстанның бірінші ракеткасы Александр Бублик 
27-ден 26-орынға к�терілді. Тимофей Скатов 134-тен 136-орынға, Михаил 
Кукушкин 223-тен 229-орынға, Бейбіт Жұқаев 242-ден 270-орынға т�мендеді.

Gлемде үздік үштікте бұрынғыша испаниялық Карлос Алькарас, 
сербиялық Новак Джокович және ресейлік Даниил Медведев тұр.

Жұптық сында алғаш рет ATP 250 турнирінің чемпионы атанған Алек-
сан др Недовесов 53-тен 8 саты жоға ры лап, әлемнің 45-ракеткасы атан ды. 
Бұл – оның үздік к�рсеткіші. А.Не до весов осыған дейін 48-орын нан аса 
алмап еді.

Gлемдік рейтингте жұптық сын да бұрынғыша нидерландылық Уэсли 
Колхоф к�ш бастаса, ұлыбри таниялық Нил Скупски екінші, америкалық 
Остин Крайчик үшінші сатыға жайғасты.
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